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سرمقاله

ضرورت کنترل 
فرارهای مالیاتی

برای اینکــه بودجه دچار 
کسری نشود اتکا به منابع 
درآمدهای مالیاتی موضوع 
بسیار مهمی است. به همین 
 خاطر انتظار می رود دولت مانع فرارهای مالیاتی 
شــود. اگر دولت بتواند با ابزارهای مناسب مانع 
فرارهای مالیاتی شود قطع به یقین نیازی به فروش 
یک قطره نفت نخواهیم داشت و درآمدهای نفتی 
خرج توسعه کشور و گسترش فعالیت های عمرانی 
و زیر ساختی می شود. سال گذشته اقتصاد ایران با 
این که مشکلات زیادی داشت اما در زمینه اقتصادی 
توانست خود را احیا کند. در زمستان سال گذشته 

نرخ ارز روند...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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4۱۱ شرکت دانش بنیان، 
صادراتی شدند

رئیس جمهور: کسری بودجه را بدون چاپ پول برطرف کردیم

افزایش تولید کالاهای اساسی
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داخلی سازی  نیاز  بازار  نوشت  افزار
در   بازار لوازم  التحریر   گران  فروشی   نداریم

به منظور ارتقای ســطح جذب و پذیرش نخبگان 
و متخصصان خارجی از ســوی مرکــز تعاملات 
بین المللی علم و فناوری کارت اقامت برای این دست 
از افراد صادر شد که در سال ۱۴۰۰ تعداد ۱۰۳ کارت 
اقامت ویژه صادر شده و در سال ۱۴۰۱ این میزان به 
تعداد ۱۶۳ کارت اقامت افزایش یافته است. به گزارش 
ایسنا، گزارش عملکرد مرکز تعاملات بین المللی علم 
و فناوری، با هدف زمینه سازی برای افزایش ارتباط 
علمی، فناوری و نوآوری با دیگر کشورها و همچنین 
دستیابی به جایگاه مشخص و قابل توجهی از تجارت 
منطقه ای و جهانی محصولات دانش بنیان شــکل 
گرفت. مرکز تعاملات بین المللــی علم و فناوری با 
توجه به جایگاه فرابخشی خود، مدیریت هماهنگی 
کلان فعالیت های فناوری، نوآوری در دستگاه ها و 
نهادهای مرتبط با خارج از کشور، صادرات کالاها و 
خدمات دانش بنیان، عرضه و تقاضای فناوری )انتقال 
فناوری(، بسترسازی و توسعه دیپلماسی فناوری، 
گسترش ارتباط و ارائه تســهیلات به متخصصان 
بین المللی ایرانی و غیر ایرانی را به عهده دارد. یکی 
از اقدامات این مرکز در ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
اعطای کارت اقامت بــه نخبگان و متخصصان غیر 
ایرانی بوده است. کارت اقامت ویژه کارتی است که 
به اتباع خارجی در صورت دارا بودن شرایط خاص 
و کســب امتبازات لازم اعطا می شــود و به دارنده 
این کارت، اقامت ۳ ساله، ۵ ساله و یا ۱۰ ساله داده 
می شــود. تبعه خارجی دارنده کارت اقامت ویژه، 
شهروند ایرانی قلمداد خواهد شد که فقط حق رأی 
ندارد. در گذشته به یکسری از اتباع خارجی کارت 
»اقامت ویژه« اعطا می شد، ولی از اسفند ماه سال 
۱۳۹۷، بر اساس مصوبه  هیات دولت، بخش نخبگان 
و متخصصان و کارآفرینان خارجی و بین المللی به این 
مرکز سپرده شد تا ما برای این دسته از افراد کارت 

اقامت ویژه صادر کنیم...

اجتماعی

فرماندار تهران از الکترونیکی شدن صدور پروانه 
ساختمانی در روستاهای حریم تهران در آینده 
نزدیک با هدف ایجاد شفافیت در فرآیند قانونی 
صدور مجــوزات و پروانه های ســاخت و ســاز 
روستایی و نظارت بیشــتر بر عملکرد دهیاریها 

خبر داد.
احمد قیومی در تشریح الکترونیکی شدن صدور 
پروانه ساختمانی در روســتاهای حریم تهران 
گفت: موضوع الکترونیکی شــدن فرآیند صدور 
پروانه در روستاها در قالب یک سامانه یکپارچه 
با قابلیت رصــد و نظارت تمام وقــت به منظور 
پیشــگیری از تخلفات احتمالی به صورت تمام 
وقت اجرایی خواهد شــد. اجــرای این طرح در 
روســتاهای واقع در حریم تهران گامی مهم در 
راستای شفاف سازی و پیشگیری از بروز تخلفات 

ساختمانی است. وی با اشاره به مزیت های صدور 
پروانه ســاختمانی به صورت الکترونیکی افزود: 
با این اقدام کلیه امــور مربوط به صدور پروانه به 
صورت سیســتمی انجام گرفته و چرخه صدور 
پروانه ساختمانی سرعت زیادی به خود خواهد 
گرفت. قیومی شفاف ســازی، عدم سردرگمی 
اهالی، حــذف رانت، تســریع و مدیریت صدور 
پروانه ســاختمانی را از مزایای دیگر اجرای این 

طرح دانست. 
فرماندار تهران ضمن اشــاره به پیگیری مبنی 
بر اجرایی کردن این موضوع توسط فرمانداری 
تاکیــد کرد: فرمانــداری تهــران آمادگی دارد 
عملیات اجرایی فرآیند صدور پروانه الکترونیکی 
ســاختمانی روســتاها را به صورت پایلوت در 
شهرستان تهران در آینده نزدیک عملیاتی کند.

به گفته معاون وزیر و رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین 
کیفیت نظام آموزش  و پرورش، از امسال امکان »ایجاد 
ســابقه تحصیلی« و »ترمیم نمره« برای داوطلبان 
کنکوری فقط در خردادماه، امکان پذیر است. محسن 
زارعی با بیان اینکه امسال سابقه تحصیلی ۱۸ سال 
تمام فارغ التحصیلان را تجمیع کردیم، اظهار کرد: 
امسال برای کل داوطلبان آزمون سراسری، یعنی برای 
قریب به یک میلیون و ۳۲۰ هزار نفر که نزدیک به ۵۸۰ 
هزار نفر  از آنها دانش آموز شاخه نظری بودند، سابقه 

تحصیلی در ۷۰ عنوان درسی تجمیع شد.
وی ادامه داد: حدود ۱۰۰ هزار »کد یکتا« برای دروس 
شناسایی شد که متناسب با ضریب هر درس، ترازی 
تولید شــد و نهایتا از این تراز، نمره کل تولید شد. از 
امسال دیگر امتحانات دیماه و شهریور ماه جزء ترمیم 
نمره و ایجاد سابقه محسوب نمی شوند و امکان ایجاد 
ســابقه و ترمیم نمره برای داوطلبان کنکوری فقط 
در خردادماه وجود دارد. معــاون وزیر و رئیس مرکز 
ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش  و پرورش، 
یادآورشد: در واقع آزمون شهریورماه، آزمون جبرانی 
است و مستقل از خردادماه نیست و کسانی که درس 
افتاده دارند می توانند نمرات خود را در شهریور جبران 
کنند لذا از امسال آزمون شهریورماه برای هیچ کسی 
به عنوان ایجاد سابقه لحاظ نمی شــود و نقشی در 

کنکور ندارد.
وی در پاسخ به این سوال که بسیاری از دانش آموزان 
سوالات آزمون نهایی را سخت می دانستند، توضیح 
داد: از نظر علم آمار سختی شــاخص دارد و ضریب 
دشواری، سختی یا آسانی آزمون را تعیین می کند. در 
ضریب دشواری باید سوالات را تحلیل کنیم که کدام 
سوال ضریب دشواری پایین تر از ۰.۳ دارد تا آن سوال 
سخت محسوب شود. از سوی دیگر ما دو تعبیر در این 
مورد داریم، گاهی طوری سوال را تعریف می کنیم که 
داوطلب را به اشتباه می اندازیم و گویی می خواهیم مچ 

او را بگیریم. واقعا چنین چیزی در امتحانات نهایی 
نبوده است.

زارعی تصریح کرد: شــاخص دیگری برای این مورد 
وجود دارد که طبق آن فرد با علم به اینکه پاســخ را 
می داند اما دچار لغزش و خطا می شود و ممکن است 
پاسخ را اشتباه دهد. در آن مورد هم شاخص آماری 
وجود دارد. به این مورد می گویند سوال مشکل؛ یعنی 
سوالی که داوطلب  با وجود اینکه پاسخ را می داند ولی 

به اشتباه می افتد.
معاون وزیر و رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت 
نظام آموزش  و پرورش با بیان اینکه ما تک تک سوالات 
را با ویژگی های مختلف سنجیده ایم و سوالات منطقی 
بود، توضیح داد: در تمام ســوالات و در تمام دروس، 
سوالات استاندارد تعریف شــده بود. علاوه بر اینکه 
ما از نظر آمــاری این تحلیل ها را انجــام می دهیم، 
دبیرخانه های دروس نیز همه سوالات را تحلیل کردند 
و نتایج آن موجود است. این نتایج را منتشر می کنیم. 
تک تک سوالات را بررسی کردیم که آیا این سوالات در 
چارچوب کتاب بود یا خیر و این سوالات تمام اهداف 
برنامه درسی را مد نظر قرار داده اند یا خیر و مشخصا 

کدام سطح شناختی را مورد ارزشیابی قرار داده اند.
 وی ادامه داد: اینکه می گویم ضریب دشــواری یک 
سوال، پایین بوده به این معنا نیســت که آن سوال 
ســخت بوده است، بلکه ســطوح بالای شناختی را 
مورد ارزشیابی قرار داده است. یعنی سطح آن سوال 
از سمت دانش به سمت »فهمیدن« و کاربرد پیش 
رفته اســت. معاون وزیر و رئیس مرکز ارزشــیابی و 
تضمین کیفیت نظام آموزش  و پرورش در پاســخ 
به اینکــه بنابراین می تــوان گفت به شــانس افراد 
بســتگی دارد که در چه جامعــه آزمودنی به رقابت 
می پرازند که این جامعه آزمودنی تــراز آنها را بالا یا 
 پایین بیاورد؟، تاکید کرد: شانسی نیست. در آزمون 

سراسری هم همین اتفاق  می افتد. 

وزیر فرهنگ و  ارشاد اسلامی خواستار سیاست گذاری 
و راهبری مناسب برای تحول در اربعین شد و گفت: 
ظرفیت های مردمی بالایی در حوزه اربعین وجود دارد 
که می توان از آن استفاده کرد. به گزارش پایگاه اطلاع 
رسانی حج، محمدمهدی اسماعیلی در نشست شورای 
برنامه ریزی و هماهنگی بعثه مقام معظم رهبری و 
ســازمان حج و زیارت که در کربلا برگزار شد، ابراز 
امیدواری کرد که با سیاست گذاری و راهبری مناسب 

بتوان در حوزه اربعین تحول ایجاد کرد.
وی مجموعه کارهای صورت گرفته در قالب ســتاد 
مرکزی اربعین را قابل تقدیر دانست و گفت: ظرفیت 
های مردمی بالایی در حوزه اربعین وجود دارد که می 
توان از آن استفاده کرد. اسماعیلی با تاکید براینکه 
تکلیف سفرهای عمره نیز باید هرچه سریعتر مشخص 
شود، افزود: ضمن جمع بندی آسیب شناسی های 
صورت گرفته در جلســه آینده شورایعالی حج یک 
پیشنهاد عملی با هدف حل مشکلات فعلی ارائه شود.
وی ابراز امیدواری کرد مســیر مراسم اربعین که به 
برکت خون شهدا شاهد حضور ارادتمندان حسین 
بن علی و اهل بیت )علیهم اسلام( است با شکوه تر و 
قوی تر از گذشته استمرار یابد. وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی از حمایت های رییس جمهور هم تشکر کرد 
و گفت: ایشان در چند جلسه ستاد مرکزی اربعین را 

حضور داشت و پیگیر امور بود. با تدبیر ایشان امسال 
جریان مردمی ورود جدی تری بــه روند مدیریتی 
اربعین داشت که نتایج مثبتی به دنبال داشت. وی 
با بیان اینکه اقدامات بزرگی صورت گرفته که جای 
تقدیر دارد گفت: آقای حسینی رییس سازمان حج و 
زیارت مدیری موفق است که کارنامه روشنی دارد، از 
مدیران انقلاب و جهادی است که عملکرد ایشان در 
موسم حج تحسین رئیس جمهور را نیز در پی داشت. 
حجت الاسلام سیدعبدالفتاح نواب نماینده ولی فقیه 
در امور حج و زیارت گفت: اتفاقــی که این روزها در 
سرزمین عراق در جریان اســت در طول تاریخ بی 
سابقه است و به یاری خدا مردم سرفراز عراق میزبان 
بزرگترین حرکت آئینی در جهان هستند و به برکت 
وجود امام حسین)ع( بزرگترین اجتماع بشری در این 

سرزمین شکل می گیرد.
وی توصیه هایی درخصوص بازگشت زائران داشت و 
بر لزوم اطلاع رسانی درخصوص پرهیز از رانندگی در 
حال خستگی تاکید کرد و افزود: وظیفه همگان حفظ 
کرامت و شان زائر است. نماینده ولی فقیه درامور حج 
و زیارت با اشاره به نحوه راهبری مراسم اربعین در ایران 
و عراق تاکید کرد: برای آنکه مشــکلی پیش نیاید و 
خدمات بهتری به زائر ارائه و کارها روان تر و بهتر انجام 

شود اطلاع رسانی و هماهنگی بیشتر ضروری است.

رئیس جمهور گفت: نباید در حــوزه معادن دولت 
متصدی باشد و تصدی گری کند بلکه باید پای بخش 
خصوصی را باز کــرد و کار دولت هدایت، حمایت و 
نظارت باشد.ابراهیم رئیسی شامگاه چهارشنبه در 
دیدار با نخبگان خراسان جنوبی با اشاره به خدمات 
موکب داران در پذیرایی از زائران اربعین در عراق بیان 
کرد: خدمات سخاوتمندانه دولت عراق، تمام نهادها، 
ارگان ها و افرادی که در این رویداد تمدن ساز و بزرگ 

جای تقدیر دارد.
وی با اشــاره به اهمیت اربعین اظهار کرد: اربعین 
رویداد بزرگ، خاطره انگیز و تمدن ساز برای جهان 
اسلام بوده که ان شــاالله زمینه ساز ظهور مقدس 

منجی عالم بشریت خواهد بود.
رئیسی با اشاره به مسائل مطرح شده از سوی افراد 
حاضر در جلسه بیان کرد: امروز وظیفه تمام افرادی 
که صاحب سخن و قلم هستند، این است که اطلاعات 
شــأن را به روز کرده و در مقابل هجمه ســنگینی 
که برای شــکل گرفتن ادراک ها در جنگ ترکیبی 
به وجود آمــده، در حوزه های مختلف جهاد تبیین 
را عهده بگیرند.وی با بیان اینکه دشــمن به دنبال 
تضعیف ایمان ها است، گفت: باید به تعبیر رهبری، 
به دنبال تقویت ایمان باشیم چراکه تداوم انقلاب در 

گرو این امر است.
رئیس جمهور اظهــار کرد: دولتمــردان و فعالان 
اقتصادی باید با عمل خود در دل مردم ایجاد امید 
کنند تا دشــمن نتواند با جنگ شناختی و ادراکی 
ایجاد یاس کند.وی با بیان اینکه تبیین باید با باز شدن 
گره های ذهنی همراه باشد در غیر این صورت به یاس 
و نا امیدی تبدیل می شود، افزود: تمام بیان ها باید 
ناظر به گره های ذهنی باشد که دشمن با اقدامات و 

ناکارآمدی های خود ایجاد می کند.
رئیسی با بیان اینکه جای خرسندی است که بیش 
از ۲۰۰ مجموعه علم و فناوری و دانش بنیان در مرکز 
استان وجود دارد، تاکید کرد: باید به تعبیر رهبری، 
شــرکت های دانش بنیان به لحاظ کمی و کیفی 
ارتقا پیدا کند.وی با بیان اینکه امروز ۴۰۰ هزار نفر با 
شرکت های دانش بنیان ارتباط دارند که گام بسیار 
موفقی است، گفت: باید صنعت و دانشگاه در کنار هم 
باشند که این اتفاق افتاد و باید بدون وقفه انجام شود.

رئیسی با بیان اینکه دانشگاه فرهنگیان مرکز تربیت 
معلم و از مهم ترین دانشــگاه های کشور است که 
خواســتاریم مورد توجه قرار گیرد، گفت: اساتید 
سرمایه های کشور هســتند که هم خودشان و هم 
دولت باید شأن و منزلت آنها را مورد توجه قرار دهند. 

وی با بیان اینکه برای احداث خوابگاه های دانشجویی 
متاهلی دست به کار شده ایم، گفت: برای رفع مشکل 
مسکن اســاتید هم رایزنی هایی انجام شده است.

رئیسی با اشاره به مشــکلات مطرح شده پیرامون 
مسکن، بیان کرد: در تمام شهرهای خراسان جنوبی 
به جز بیرجند، ساخت مسکن ویلایی با قوت ادامه 

دارد تا مســئله مسکن حل شــود. رئیس جمهور 
باتاکید بر توجه به ایثار گران گفت: تبدیل وضعیت 
ایثارگران در این دولت آغاز و در بســیاری از وزارت 
خانه ها و دستگاه ها انجام شــده و ادامه دارد.وی با 
اشاره به مشکلات مطرح شده پیرامون اخذ مالیات 
بیان کرد: اساس مالیات، اعتماد به اصناف است که 
باید به سخن اصناف و اظهار آنها اعتماد کرد چراکه 

مورد اعتماد ما هستند.
رئیسی با اشــاره به تأکیدات رهبری پیرامون مهار 
تورم و رشــد تولید، بیان کرد: باید با افزایش تولید، 
تورم را مهار کرد که در چهل ساله انقلاب تورم مهار 
شده اما با رکود مواجه بوده است.وی با اشاره به پروژه 
ریلی خراسان جنوبی بیان کرد: از دست اندرکاران 
خواســتاریم با انجام اقداماتی جهادی، این عقب 

ماندگی ریلی در استان جبران شود.
رئیس جمهور با بیان اینکه در خراسان جنوبی اقتصاد 
ســنگ باید فعال و از خام فروشی جلوگیری شود، 
گفت: نباید در حوزه معادن دولت متصدی باشد و 
تصدی گری کند بلکه باید پای بخش خصوصی را 

باز کرد و کار دولت هدایت، حمایت و نظارت باشد.
وی با بیان اینکه خواستاریم با پیگیری ها موانع داد 
و ستد با افغانستان رفع شــود، گفت: مرز ظرفیت 
عظیمی بوده که باید فعال شدن بازارچه های مرزی 
در خراسان جنوبی دنبال شود.رئیس جمهور با اشاره 
به مشکلات مطرح شده پیرامون ناوگان هوایی استان 
اظهار کرد: بخش خصوصی برای ســرمایه گذاری 
آمادگی دارد و دولت باید بــرای ایجاد خط هوایی 
همکاری کند، که اقدامات لازم پیگیری خواهد شد.

رئیس جمهور ادامــه داد: دولت کمک خواهد کرد 
که ایرلاین اختصاصی بــا حضور بخش خصوصی 
در خراسان جنوبی راه اندازی شود و باید مسئولان 
اســتان پیگیری های لازم را داشته باشند.وی بیان 
کرد: آمار جرایم در خراسان جنوبی بسیار پایین بوده 
که رمز آن در دینداری مردم است و باید به عنوان یک 
سرمایه و هویت استان که مورد هجوم فرهنگ های 

بیگانه است، حفظ شود.
رئیس جمهور با اشــاره به مشــکلات مطرح شده 
پیرامون حق مالکانه معادن و مالیات مازاد، بیان کرد: 
طی سال گذشته در قانون بودجه صندوق توسعه و 
پیشرفت را برای استان ها پیشنهاد کردیم که برای 
خود استان ها درامد داشته باشد و فروش اموال دولت 

و مولد سازی به صندوق واریز شود.
وی با بیان اینکه برخی پروژه ها طی چندین ســال 
بر زمین مانده که موجب رنج مردم است، گفت: به 
سامان رساندن طرح های نیمه تمام یکی از مهم ترین 
دســتور کارهای دولت اســت.وی بیان کرد: سال 
گذشته این صندوق تصویب نشد اما در برنامه هفتم 
توسعه امده که اگر به تصویب مجلس برسد و ایجاد 
شود، دست استان ها برای تکمیل طرح های نیمه 

تمام باز خواهد شد.

مسئولان شــهر ونیز برای کاهش تعداد گردشگران 
و جلوگیری از ثبت این شــهر در فهرست میراث در 
معرض خطر، از گردشگران به صورت روزانه هزینه 
ورودی دریافت می کند! شهر ونیز از بهار سال آینده 
میلادی )۲۰۲۴( سیستم بلیط فروشی را آزمایش 
خواهد کرد و بازدیدکنندگان روزانه ۵ یورو برای ورود 
به مرکز تاریخی شهر ایتالیا که در تلاش برای کاهش 
تعداد گردشگران است، دریافت خواهند کرد. مدیر 
اجرایی شورای شــهر ونیز چند هفته پس از آن که 
یونسکو توصیه کرد ونیز را به فهرست میراث جهانی 
در خطر اضافه کند، از این اقــدام حمایت کرد، تا از 
ورود بیش از گردشگران به این شهر و آسیب به بافت 

تاریخی آن جلوگیری کند. 
»لوئیجی بروگنارو« شــهردار ونیز، گفت: »تنظیم 
جریان های توریســتی در دوره های خاص ضروری 
است، اما این به معنای بستن شهر نیست. ونیز همیشه 
به روی همه بــاز خواهد بود«.  مقامــات محلی در 
بیانیه ای اعلام کردند که ســاکنان، مسافران، دانش 
آموزان و کودکان زیر ۱۴ سال و همچنین گردشگرانی 
که یک شب در شهر اقامت می کنند، از پرداخت هزینه 

ورودی معاف خواهند بود.
وی افزود: »هدف این است که با توجه به شکنندگی 
و منحصربه فرد بودن شــهر، از گردشگری روزانه در 
دوره های خاص جلوگیری کنیم«.  این طرح که مدت 
هاست مطرح شده است، همچنان باید در شورای شهر 

که در ۱۲ شهریور تشکیل جلسه می دهد، تصویب 
شود و بســیاری از جزئیات هنوز مشخص نیست، 
از جمله اینکه چه تعداد بلیط روزانه در دســترس 
خواهد بود. اما مدیر اجرایی شورای شهر ونیز با اجرای 
آزمایشی و ۳۰ روزه این طرح موافقت کرد که احتمالاً 
در تعطیلات عمومی و تعطیلات آخر هفته در بهار و 
تابستان ۲۰۲۴ خواهد بود.  »سیمون ونتورینی« عضو 
شورای گردشگری شهر، گفت که سیستم جدید ونیز 
را به یک پیشگام در سطح جهانی در این زمینه تبدیل 
خواهد کرد. او گفت که هدف از این طرح کسب درآمد 
نیست، بلکه یافتن یک توازن جدید بین حقوق کسانی 
اســت که در ونیز زندگی، تحصیل یا کار می کنند 
و کسانی که از شــهر بازدید می کنند.  مقامات ونیز 
سال هاست که به دنبال کاهش فشار تعداد زیادی از 
گردشگرانی هستند که برای دیدن مناظری از جمله 
پل ریالتو و میدان سنت مارک هجوم می آورند. طرح 
فروش بلیت بارها به تعویق افتاده است زیرا این نگرانی 
به طور جدی به درآمد گردشــگران لطمه می زند و 
آزادی رفت و آمد را به خطر می اندازد. دو سال پیش، 
شهر ممنوعیتی را برای کشتی های کروز بزرگ وضع 
کرد که روزانه هزاران بازدیدکننده را به شهر می آورد 
و آنها را به یک بندر صنعتی تغییر مسیر داد. هدف از 
این ممنوعیت نیز کاهش آسیب امواج بزرگ ناشی از 
کشتی ها بود که پایه های ونیز را فرسایش می دهند و 

به اکوسیستم شکننده تالاب آسیب می رسانند.

الکترونیکی شدن صدور »پروانه ساختمانی« در روستاها

امکان ایجاد سابقه  تحصیلی فقط در خرداد

رئیس جمهور : پای بخش خصوصی به حوزه معادن باز شود

راهکار عجیب مسئولان ونیز برای اولین بار در جهان

سياسیفرهنگی 

وزیر ارشاد: ظرفیت های مردمی بالایی در اربعین وجود دارد
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صرفه جویی ارزی با تولید ۵۶۰ 
هزار تن بذر

معاون وزیر جهاد کشــاورزی اظهار کــرد: تولید 
۵۶۰ هزار تن بذر در کشــور از خروج یک میلیارد 
دلار ســرمایه ملی جلوگیری کرد. اصلاح بذر در 
کشور یکی از دســتورالعمل های بخش کشاورزی 
بوده تا ضمن کاهش وابستگی به واردات، بهره وری 
فعالیت های کشاورزی در کشور ارتقا پیدا کند. تولید 
بذرهای اصلاح شده در داخل ۴۰۰ تا ۶۰۰ میلیون 
دلار از خروج سرمایه جلوگیری کرده است. مطالعات 
روی اصلاح بذور از سیب زمینی، گوجه فرنگی، لوبیا، 
فلفل، پیاز، انواع حبوبات آبــی و… در حال انجام 
است و بخشی از بذور تجاری شده و در حال استفاده 
است. همچنین در حوزه به نژادی و به زراعی کارهای 
بسیاری در حال انجام اســت و طرح ها در ۴ دسته 
ملی، استانی، مشترک و سفارشی پیگیری می شود. 
از ابتدای مطالعات روی محصولات کشاورزی تا سال 
۱۳۹۳، ۱۵ رقم بذر اصلاح شده معرفی شد و بعد از 
آن با سرمایه گذاری جدید در تقریباً یک دهه اخیر 
۲۵ رقم ثبت شده و ۲۸ رقم در دست معرفی به جمع 
بذور اصلاح شده افزوده شد. سیاست کلان کشور در 
راستای امنیت غذایی و اقتصاد مقاومتی بوده در این 
راستا در دسترس بودن مواد غذایی سالم و به اندازه 
کافی برای عموم مردم هدف نخست برنامه ریزان در 
این بخش است. سیدمجتبی خیام نکویی، معاون 
وزیر جهاد کشــاورزی در کمیسیون دائمی هیأت 
امنای سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
با اشاره به تولید ۵۶۰ هزار تن بذر در این سازمان، 
گفت: ســالانه با تولید ۹۸ درصد بذر محصولات 
زراعی از خــروج یک میلیــارد دلار ارز جلوگیری 
می شود. معاون وزیر جهاد کشــاورزی با اشاره به 
تأکیدات رهبر معظم انقلاب نسبت به معیشت 
مردم، ادامه داد: تأثیر سازمان تحقیقات، آموزش و 
ترویج کشاورزی در تأمین غذای سالم، سفره مردم 
و امنیت غذایی نقش مهمی دارد. خیام نکویی با 
اشاره به معرفی محصولاتی که قابلیت دانش بنیانی 
دارند، تصریح کرد: سازمان تحقیقات از هر عاملی 
که موجب ارتقای بهره وری شود، استقبال می کند.

بازگشت آرامش به بازار مسکن 
با تشدید نظارت ها 

یک کارشناس مســکن گفت: با نظارت بر روند 
آگهی مسکن در پلتفرم ها به زودی آرامش بر بازار 
مسکن حاکم خواهد شد. فرشید ایلاتی کارشناس 
حوزه مسکن گفت: ورود و ساماندهی آگهی های 
مســکن در پلتفرم ها از طرف دولت نقش بسیار 
موثری در حوزه کنترل قیمت ها در مسکن دارد و 
تا حدود زیادی می تواند این بازار را به ساماندهی و 
ثبات قیمتی برساند. این کارشناس مسکن ادامه 
داد: در بسیاری از کشورهای خارجی، مالک زمانی 
که قصد فروش ملک خــود را دارد باید از طرف 
دولت اقــدام به اخذ مجوز کنــد و در این بخش 
مراحل بسیار زیادی را باید پشت سر بگذارد، اما 
تا پیش از ورود دولت به حوزه آگهی های مسکن 
این موضوع در پلتفرم ها رعایت نمی شد. وی گفت: 
با اجرای این طرح ما شــاهد بهبود وضعیت بازار 
مسکن به ویژه نحوه قیمت گذاری در پلتفرم ها 
خواهیم بود که بــا نظارت در این بــازار به طور 
قطع بازار اجاره و خرید مسکن آرام می شود . اما 
کسادی معاملات مســکن باعث شده بسیاری 
از مالکان، واحدهای خود را با تخفیف ۱۵ تا ۲۰ 
درصد عرضه کنند و بنا به گفته  مشاوران املاک 
شهر تهران، تعداد فایل های فروش نسبت به اوایل 
امسال تقریبا پنج برابر شــده است. بررسی بازار 
مسکن نشان می دهد آرامش بازار که از حدود سه 
ماه قبل آغاز شده، هم چنان پابرجاست. معاملات 
به طور محسوسی کاهش یافته و در بخش قیمت 
نیز انتظارات کاهشــی وجود دارد. واسطه های 
ملکی از افزایش تمایل مالکان و سازندگان برای 
فروش ســخن می گویند. اتفاق دیگر این است 
که بازار وقعی به قیمت های دلخواه برخی مالکان 
نمی دهد و به همین دلیل نرخ های حباب گونه به 
کمترین میزان خود رسیده است. یکی از مشاوران 
املاک فعال در جنوب شرق تهران درباره آخرین 
وضعیت بازار ملک این منطقه به ایسنا گفت: به نظر 
من اکنون موقع خرید خانه است؛ چون مشتری 
می تواند در بازار بچرخــد و گزینه  مدنظر خود را 
انتخاب کند. تا قبل  از این، حــق انتخاب برای 
خریدار وجود نداشت؛ زیرا فایل بسیار کم بود. در 

متراژهای کوچک که اصلا فایل وجود نداشت.
این مشاور املاک درباره برآوردها از وضعیت بازار 
مسکن شهر تهران بیان کرد: ممکن است بعد از 
اربعین و ماه صفر، معاملات مقدار اندکی افزایش 
پیدا کند. اما بعید است بازار به رونق کامل برسد. 
به خاطر ثابت ماندن قیمت دلار فعلا همه دست 

نگه داشته اند.

اخبار

سازمان امور مالیاتی کشور 
با هوشمندسازی اطلاعات 
و سوابق مودیان در دولت 
سیزدهم به سمت مالیات 
ســتانی عادلانــه حرکت 
کرده اســت، با این حال مالیــات ۴.۲ میلیون نفر 
از اصناف شامل )۵۷ درصد مشمولان( صفر بوده 
به طوری که امســال به طور متوســط حدود پنج 

میلیون تومان مالیات اصناف و مشاغل بوده است.
به گزارش ایرنا، امسال مطابق دستورالعمل سازمان 
امور مالیاتی کشــــور موضوع مالیــات مقطوع 
عملکرد سال ۱۴۰۱ برخی از صاحبان مشــاغل در 
اجرای این تبصره با رعایت مفاد بند )ل( تبصره )۶( 
قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ و افزایش سقف شمول 
تبصره یادشده از ۱۰ برابر به ۱۰۰ برابر معادل ۶۷ 

میلیارد و ۲۰۰ میلیون ریال تعیین شد.
همچنین به منظور تسهیل امور مؤدیان و افزایش 
مشارکت اصناف، بیش از ۳۰ جلسه با اتاق اصناف 
کشــور و تهران در خصوص شــرایط برخورداری 
از تبصره یادشده برگزار شــد. علاوه بر این امکان 
تقسیط مالیات در پنج قســط )۴ ماه( در سامانه 
اظهارنامه و امکان افزایش به ۷ قســط )۶ ماه( در 
صورت مراجعــه مؤدیان به ادارات امــور مالیاتی 

مربوط فراهم شد.
مبنای محاســبه و تعیین مالیات مقطوع مؤدیان 
توسط ســازمان امور مالیاتی کشور نیز با توجه به 
اطلاعات موجود در پایگاه های اطلاعاتی سازمان و 
سوابق مؤدیان بوده است. متوسط مالیات مشاغل 
و اصناف در سال گذشته معادل ۲.۶ میلیون تومان 
و در سال جاری حدود ۵ میلیون تومان بوده است.

امســال تا پایان مهلت قانونی تعــداد ۵ میلیون و 
۳۴۹ هزار و ۴۴۵ مؤدی نســبت به تعیین تکلیف 
مالیات خود اقدام کرده اند که از این میزان، تعداد 

سه میلیون ۹۸۶ هزار و ۹۳۸ فرم تبصره ماده ۱۰۰ 
و تعداد یک میلیون و ۳۶۲ هزار و ۵۰۷ اظهارنامه 
تسلیمی ســرجمع به ارزش ۳۱، ۳ هزار میلیارد 
تومان )۲۰، ۶ هزار میلیارد تومان مالیات توســط 
مشــمولین تبصره مورد نظر و ۱۰، ۷ هزار میلیارد 
تومان مالیات توســط تسـلیم کنندگان اظهارنامه 

عادی( مالیات ابراز شده است.
در همین باره رییس ســازمان امور مالیاتی کشور 
 آمــاری از مالیات مقطــوع پرداختــی اصناف و 
مشاغل )مشــمولین تبصره ماده ۱۰۰( اعلام کرد 
که مالیات ۴.۲ میلیون نفر از اصناف شــامل )۵۷ 
درصد مشمولین( صفر اســت. طبق گفته »سید 
محمدهادی ســبحانیان«، ۶.۷ میلیون نفر )۸۶ 
درصد مشــمولین( مالیات کمتــر از ۱۵ میلیون 
تومان پرداخت می کنند و مالیات ۴.۲ میلیون نفر 

از اصناف )۵۷ درصد مشمولین( صفر است.
رییس ســازمان امور مالیاتی با بیان اینکه مالیات 

۵۰ درصد از کســانی که در حوزه مشاغل و اصناف 
فعالیت می کنند صفر شده است گفت که متوسط 
مالیات پرداختی مشاغل و اصناف ۵ میلیون تومان 
بوده اســت همچنین صنف پزشکان بیشتر از بقیه 
اصناف و مشاغل مالیات پرداخت کرده است، حدود 
۳۵ میلیون تومان در سال متوسط مالیات پرداختی 

پزشکان طبق تبصره ماده ۱۰۰ بوده است.
وی مالیات پرداختی سایر اصناف را طبق اطلاعات 
فرم تبصره ماده ۱۰۰ به ترتیب، داروخانه ها حدود 
۲۲ میلیون تومان، طلا و جواهر حدود ۱۰ میلیون 
تومان، نمایشگاه اتومبیل حدود ۱۰ میلیون تومان، 
مشاوران حقوقی حدود ۶ میلیون و هشتصد هزار 
تومان، بنگاه های امــلاک حدود ۴ میلیون تومان، 

آرایشگاه زنانه حدود ۲ میلیون تومان اعلام کرد.
امسال اصناف و مشاغل همکاری خوبی با سازمان 
امور مالیاتی کشور داشــته اند، این آمارها حاکی 
از افزایش ۲۰ درصدی اظهارنامه های مالیاتــــی 

عملکرد ســال ۱۴۰۱ نســــبت بــه عملکــرد 
ســال، ۱۴۰۰ رشــد ۱۵۴ درصــدی مالیــات 
ابرازی مشــمولین تبصره ماده ۱۰۰ و رشد ۲۱۵ 
درصدی مالیات ابرازی تسلیم کنندگان اظهارنامه 

است.
یکی از اقدامات دولت ســیزدهم در سازمان امور 
مالیاتی شناســایی مودیان جدید است در همین 
راســتا هم زمان با روی کار آمدن این دولت شاهد 
افزایش تعداد مودیان جدید هستیم. رویکرد جدید 
نظام مالیاتی که بر هوشمندسازی و داده مبنا کردن 
فرآیند مالیات ستانی استوار است، امکان شناسایی 
فرارهای مالیاتی به میزان قابــل توجهی افزایش 

یافته است.
شناســایی بیش از چهار میلیون مؤدی جدید در 
ســــال ۱۴۰۰ و بیش از ۲ میلیــون و ۷۰۰ هزار 
مؤدی جدید در سال ۱۴۰۱ درنتیجه اقدامــــات 
در زمینه اتصال درگاه های پرداخت بــــه پرونده 
مالیاتی مؤدیان و شناســایی مؤدیان جدید بوده 
است. شناسایی مودیان جدید در دولت سیزدهم 
رشد قابل توجهی کرده است به گونه ای که در سال 
۱۳۹۸ تعداد مودیان ۵۴۶ هــزار و ۷۱۹ نفر بوده 
است در حالی که در دولت سیزدهم اکنون تعداد 
مودیان نزدیک به هشــت میلیون و ۵۰۰ هزار نفر 

است.
سازمان امور مالیاتی کشــور راهبردهای بنیادین 
خود را در چارچوب ایجاد شــفافیت و به تبع آن 
هوشمندسازی نظام مالیاتی تدوین کرده است و با 
تأکید بر ضــرورت مالیات ستانی مبتنی بر اطاعات 
شــــفاف و قابل استناد و بهره گیری از ابزارهای 
ثبت معاملات و ســامانه های اطلاعاتی، به دنبال 
برقراری یک نظام مالیاتی هوشــمند و اســتقرار 
عدالت مالیاتی است. ایجاد شفافیت در فعالیت های 
اقتصـادی باعث جلوگیری از فرار مالیاتی، پرداخت 
مالیات منطبق با درآمد، تکریم مؤدیان مالیاتی و 

درنهایت افزایش رضایتمندی مودیان می شود.

امکان شناسایی فرارهای مالیاتی افزایش یافت

شناسایی مودیان جدید در دولت سیزدهم
۵ میلیون تومان متوسط مالیات اصناف

واردات خودرو کارکرده از ۲۶ برند 
مجاز شد

ســازمان ملی اســتاندارد ایران دســتورالعمل 
اســتاندارد برای واردات خودرو کارکرده را اعلام 
کرد. سازمان ملی اســتاندارد ایران دستورالعمل 
واردات خودرو های دســت دوم را با تصویب اولیه 
در تاریخ ۱۶ مرداد ۱۴۰۲ منتشر کرد که هدف از 
تدوین این دستورالعمل، تعیین رویه برای ارزیابی 
و صدور تاییدیه وسائل نقلیه دست دوم وارداتی بر 

اساس الزام ها و ضوابط فنی است.
مسئولیت اجرا و اطلاع این دستورالعمل بر عهده 
اداره های کل اســتانی و دفتــر ارزیابی کیفیت 
کالا های صادراتی و وارداتی و مسئولیت نظارت بر 
حسن اجرای این دستورالعمل نیز بر عهده هیئت 
نظارت است. طبق این دستورالعمل، وسائل نقلیه 
دســت دوم وارداتی با یکی از شرایط زیر قابلیت 

ارزیابی و صدور تأییده پیدا خواهند کرد. 
طبق این دستورالعمل نشان های تجاری شامل بنز، 
بی ام دبلیو، سئات، اشکودا، آئودی، فولکس واگن، 
مینی، اپل، ولوو، فیات، مازراتــی، رنو، پژو، مان، 
اسکانیا، ایویکو، تویوتا، نیسان، سوزوکی، هوندا، 
لکســوس، میتسوبیشــی، مزدا، کیا، هیوندای، 

سانگ یانگ برای واردات مجاز است.

بازنگری تخصیص سوخت به 
ناوگان حمل  و نقل جاده ای 

افندی زاده گفت: شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی مکلف به بازنگــری در خصوص تخصیص 
سوخت به ناوگان حمل و نقل و اتخاذ تمهیدات 
لازم در مسیر های طولانی شد. شهریار افندی زاده 
معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرســازی با اشاره 
به ضرورت ارائه خدمــات مطلوب در حوزه حمل 
و نقل کشور گفت: در راســتای دسترس پذیری 
ناوگان حمــل و نقل جــاده ای به لــوازم یدکی 
مورد نیاز و کنترل وضعیت تأمیــن و توزیع این 
اقلام با همکاری سایر دســتگاه ها اقدامات لازم 
 در خصوص اجــرای مصوبات کارگــروه پایش

 در حال انجام است.
معاون حمل  و نقل وزیر راه  و شهرسازی با اشاره به 
ظرفیت های قانونی این موضوع اضافه کرد: کارگروه 
پایش حمل و نقل کشــور با حضــور نمایندگان 
وزارت راه و شهرســازی، وزارت صمــت، وزارت 
کشور، سازمان تعزیرات، سازمان هدفمندسازی 
یارانه ها، شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، 
بانک مرکزی، سازمان تأمین اجتماعی، سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و بخش 
خصوصی و با هدف مدیریــت و کنترل وضعیت 
تولید و توزیع لاستیک و روغن مورد نیاز رانندگان و 
شرکت های حمل و نقل و مشکلات مربوط به بیمه 
رانندگان نسبت به برگزاری جلسات مستمر و اتخاذ 
تصمیمات مربوطه و رصد لحظه ای شرایط در جهت 
تسهیل و تسریع در پاسخگویی به نیازمندی های 

این حوزه اقدام می کند.
افندی زاده با اشاره به اینکه هدف مطلوب تامین 
نیازمندی ها و ارتقای سطح رضایتمندی رانندگان 
و شرکت های حمل و نقل و در نهایت ارائه خدمات 
مطلوب در این بخش از حمل و نقل کشور است، 
اضافه کرد: پیگیری هــای لازم از وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بابت تأمین اقلام مصرفی و لوازم 
یدکی به ویژه لاستیک و روغن ناوگان حمل و نقل 
عمومی بر اساس نیازسنجی سازمان راهداری و 
حمل  و نقل جاده ای در حال انجام است همچنین 
بازنگــری در فرآیند و نحوه توزیع لاســتیک در 

دستورکار اقدامات این کارگروه قرار گرفته است.
معاون حمل  و نقل وزیر راه و شهرسازی در پایان 
با اشــاره به اهمیت همــکاری و هماهنگی همه 
دستگاه های ذی ربط در این زمینه عنوان کرد: در 
مصوبات کمیته پایش، مقرر شده است سازمان 
شهرداری ها و دهیاری های کشور با همکاری وزارت 
صمت اقدامات لازم را برای استقرار شرکت های 
تولیدکننده روغن موتور در پایانه های مســافری 
در دستورکار قرار دهند همچنین به شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی تکلیف شد در خصوص 
تخصیص ســوخت به ناوگان بر اساس سن، وزن 
و ســایر شــاخص های مربوطه بازنگری کرده و 
تمهیدات لازم را برای حذف محدودیت سوخت 
جایگاه ها در مســیر های طولانی به منظور حفظ 

ایمنی مسافران اتخاذ کند.
وی ادامه داد: در همین رابطه مقرر شــده است 
سازمان تأمین اجتماعی نیز اقدامات و راهکار هایی 
را برای حل مشکل بیمه رانندگان و دهک بندی 
آن ها در دســتورکار قرار دهد. افندی زاده گفت: 
در خصوص سامانه جامع تجارت نیز تکلیف شد 
وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان متولی این 
سامانه، نسبت به رفع نواقص، اختلالات و سهولت 

دسترسی کاربران اقدامات لازم را انجام دهد.
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۱۹۴ هزار دستگاه خودرو از ابتدای اجرای طرح 
جوانی جمعیت توســط دو خودروساز بزرگ به 

متقاضیان تحویل شده است. 
کیوان پناهی مدیــر بازار یابی و شــبکه فروش 
ایران خــودرو درباره تعداد ثبــت نام و تخصیص 
خودرو برای طرح مادران، گفــت: ایران خودرو 
در ابتدای طرح اختصاص خــودرو به مادران که 
توســط دولت در ســال ۱۴۰۱ تصویب شد، در 
هر دوره ثبت نــام ۵۰ درصد ظرفیت محصولات 
 خود را در هــر دوره فــروش به طــرح مادران 

اختصاص داد.
وی افزود: در طول ســال ۱۴۰۱ بالــغ بر ۲۹۰ 
هزار دســتگاه خودرو ظرفیت برای طرح مادران 
اختصاص دادیم و تقریبا نزدیــک به ۵۰ درصد 
ظرفیت فروش بود بر این اساس ۲۸۲ هزار نفر از 
مادران موفق به واریز وجه شدند و تاکنون ۱۷۰ 

هزار دستگاه خودرو تحویل مشتریان داده ایم.
پناهی ادامه داد: برای باقیمانده مشــتریان لزوما 
تعهد معوق نیســت بلکه موعد تحویل آن ها فرا 
نرسیده، زیرا به صورت پیش فروش واگذار شده 
بود بنابراین نوبت آن ها برســد، خودرو ها تحویل 

خواهد شد.
وی اضافه کرد: در سال ۱۴۰۲، ثبت نام محصولات 

خودروسازان از طریق سامانه یکپارچه عرضه شد 
و به اندازه تعدادی که در قانون مقرر شــده بود 
این شــرکت بر اســاس افرادی که معرفی شده 
بودند که شــامل نوزده هــزار و ۶۰۰ نفر بودند، 
مشتریان را فراخوان کردیم و تاکنون شانزده هزار 
و ۸۳۰ نفر واریز وجه کرده اند و ده هزار ۶۲۱ نفر 

خودروهایشان را گرفته اند.
مدیر بــازار یابی و شــبکه فــروش ایران خودرو 
گفــت: بیشــترین تقاضــای در طرح مــادران 
از خودرو های پــارس و ۲۰۷ بود طــوری که به 
همین میــزان، واریز وجه و تحویــل خودرو در 
این خودرو ها نســبت به ســایر خودرو ها بیشتر 
اســت به طور مثال خودرو های خانواده پارس، 
هفت هــزار و ۶۰۰ نفر بود که تا ایــن لحظه دو 
هزار و ۸۹۰ نفر را فراخوان دادیــم و آن ها واریز 
 وجه کردند و الباقی افراد را بــه ترتیب فراخوان 

خواهیم داد.
وی افــزود: در ثبت نام هــای عمومی، خودروی 
پارس بیشترین تقاضا را داشته و دنا پلاس اتومات 
رتبه دوم را دارا اســت طوری که بالغ بر یکصد و 
۸۰ هزار نفر در درخواســت های عمومی تقاضا 
خودروی پارس را داشــته اند. پناهی ادامه داد: 
۵۰ درصد عرضــه خودرو را بر اســاس آنچه که 

در سامانه یکپارچه اعلام شــده به طرح مادران 
اختصاص دادیم و مادران ثبت نــام کردند البته 
در برخی خودروها، مــادران کمتری از ظرفیت 

استفاده کردند.
مدیر بــازار یابی و شــبکه فــروش ایران خودرو 
گفت: حدود ۱۰۲ هزار نفر برای موعد تابســتان 
از طریق سامانه یکپارچه خودرو به ایران خودرو 
معرفی شــده بودند از این تعداد به غیر از هفت 
هزار و ۳۰۰ نفر مشــتری پارس که موعد تحویل 
آن ها در شــهریور ماه پیش بینی شــده و هنوز 
 فراخوان داده نشده اند، برای بقیه فراخوان داده 

شده است.
وی افزود: حتی به هفت هزار و ۳۰۰ نفر مشتری 
پارس پیشنهاد شرایط تبدیل برای ۲۰۷ را دادیم، 
اما استقبال نکردند و حداکثر تا پایان ماه، فراخوان 
خواهند شد تا برای پارس واریز وجه کنند و قرار 

داد منعقد می شود. 
پناهی ادامه داد: بخشی از مشتریان ممکن است 
در شــهریور ماه خودروی خود را تحویل بگیرند 
و بخشــی هم در مهرماه تحویل خواهند گرفت، 
اما بیشتر افرادی که در شــهریورماه واریز وجه 
کنند در همین مــاه خودروی خــود را تحویل 
می گیرند. معــاون بازاریابی و فروش ســایپا نیز 

از تحویل ۲۴ هزار خودروی ســایپا به متقاضیان 
طرح خانواده و جوانی جمعیت خبر داد. حسین 
کاظمی طرقی معاون بازاریابی و فروش سایپا در 
خصوص میزان تخصیــص و تحویل خودرو های 
ثبت نامی شرکت ســایپا در طرح مادران گفت: 
از زمان ابلاغ قانون حمایــت از خانواده و جوانی 
جمعیت، گروه خودروسازی ســایپا تاکنون ۲۹ 
طرح را اجرا کرده و براســاس قانــون ۵۰ درصد 
 از ظرفیت ثبت نامی را به ایــن قانون اختصاص 

داده است. 
وی با بیان اینکه ۲۰۰ هزار متقاضی در این طرح 
ثبت نام کرده اند، گفت: پس از پایش اطلاعات از 
سامانه ثبت احوال، ۸۰ هزار نفر از متقاضیان حائز 
شرایط بودند که ۴۳ هزار متقاضی ثبت نام کردند 
و تا کنون خــودروی ۲۴ هزار نفر از مشــتریان 

تحویل شده است.  
معاون بازاریابی و فروش سایپا در پاسخ به پرسش 
خبرنگار خبرگــزاری صداوســیما در خصوص 
خودرو هــای پرمتقاضی در این طــرح گفت: در 
طرح خانواده و جوانی جمعیت خودروی شاهین 
بیشترین متقاضی را داشــت و از زمان ابلاغ این 
قانون، ۵۰ درصد برای همه ظرفیت های فروش 

در نظر گرفته شده است. 

معاون اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی از احیای ۵ هزار و ۴۰۰ واحد نیمه فعال و 
راکد در دولت سیزدهم خبر داد و گفت: برنامه ریزی 
برای ایجاد یک میلیون فرصت شغلی در سال جاری 
انجام شده که بر اســاس آمار برخط تا کنون ۴۵۰ 

هزار شغل ایجاد شده است.
»محمود کریمی بیرانوند« اظهار داشــت: تمجید 
رهبر معظم انقلاب اســلامی از عملکرد اقتصادی 
دولت سیزدهم باعث افتخار ما است و باعث افزایش 
انرژی برای خدمت به مردم می شود، البته تعریف 
ایشان، مسئولیتی که بر دوش ما است را سنگین تر 

می کند.
وی درباره اتفاقاتی که در دولت سیزدهم و در حوزه 
اشتغال رخ داده اســت، افزود: آمار و ارقام گویای 
پیشــرفت های قابل توجه در بازار کار اســت. نرخ 
بیکاری در کشــور به ۹ درصد رسیده که کمترین 
نرخ بیکاری در سه دهه اخیر بوده است. نرخ بیکاری 
که توسط مرکز آمار در بهار ۱۴۰۲ اعلام شد، نسبت 
به بهار ۱۴۰۱ میزان ۸.۲ دهم کاهش داشــته که 

قابل توجه  است.

کاهش ۴ درصدی تعدیل نیروی کار
کریمی بیرانوند تصریح کرد: در ۲ ســال گذشته 

نرخ بیــکاری زنــان، مــردان و فارغ التحصیلان 
کاهشی و نیز اشــتغال ناقص کاهشــی بوده و در 
مقابل جمعیت فعال و شــاغل رو به افزایش رفته 
اســت. در بهــار ۱۴۰۲ نرخ مشــارکت اقتصادی 
 و خالص اشــتغال ایجــاد شــده نیز افزایشــی 

بوده است.
معاون وزیر کار در خصوص وضعیت بازار کار تصریح 
کرد: در بهار ۱۴۰۲ نرخ بیمه شــده های اشتغالی 
جدید سازمان تامین اجتماعی کشور ۱۴ درصد و 
نرخ اشتغال تمام وقت نیز ۱۷ درصد افزایش یافته 
و البته نرخ تعدیل نیروی کار هم ۴ درصد کاهشی 

بوده است.

تحقق ایجاد یک میلیون فرصت شغلی
وی بیان کرد: شعار دولت در ســال ۱۴۰۱، ایجاد 
ســالانه یک میلیون فرصت شــغلی بوده است. با 
معیارهای سخت گیرانه وزارت تعاون، دستیابی به 
هدف یک میلیون فرصت شغلی محقق شد و آمار 
آن به صورت مستند بر بستر سامانه رصد اشتغال 

وزارت تعاون نیز منتشر شده است.
کریمــی بیرانوند خاطرنشــان کرد: امســال نیز 
تقسیمات کشــوری و اســتانی برای ایجاد سالانه 
یک میلیون فرصت شــغلی انجام شده و بر اساس 

آمار برخط، تا اکنون ۴۵۰ هزار شــغل ایجاد شده 
که پیشــرفت ۴۱.۵ درصــدی در دســتیابی به 
این هدف را نشــان می دهد. با رونــدی که اکنون 
 داریم، حتمــاً تا پایان ســال این هــدف محقق

 خواهد شد.

اقدامات اساســی حوزه اشــتغال و 
کارآفرینی

معاون اشتغال و کارآفرینی وزارت کار با بیان اینکه 
چند اقدام مهم و اساسی در این بخش صورت گرفته 
و دنبال می شــود، گفت: در حوزه سیاست گذاری 
برای ایجاد یک میلیون فرصت شــغلی ۶ جلســه 
شورای عالی اشــتغال به ریاست رئیس جمهوری 
برگزار شــد که این تعداد بیشــتر از کل جلساتی 
است که در دولت های ســابق تشکیل شده است. 
تقسیمات دستگاهی و اســتانی که توسط وزارت 
کار برای اشتغال ایجادی و دستیابی به نرخ بیکاری 
پایین تر اتفاق می افتد، از دیگر  سیاست گذاری های 

مهم این حوزه است.
وی ادامه داد: یکی از سرشاخه های مهم که دولت 
بر آن تاکیــد دارد، نظــارت بر اشــتغال ایجادی 
برای جلوگیری از انحراف تســهیلات اســت. این 
نظارت در ســه مرحله پیامکی، تماسی و حضوری 

اتفاق افتــاده و شــیوه نامه نظارت بــر آن نیز دو 
 هفته قبل با امضای وزرای تعــاون و اقتصاد ابلاغ 

شده است.

افزایش ۲۰ برابری اعتبارات مشــاغل 
خانگی 

کریمــی بیرانونــد تصریح کــرد: یکــی دیگر از 
ســرفصل های مهم، مربوط به پشــتیبانی است 
که مثال بارز آن پرداخت تســهیلات است. دولت 
سال ۱۴۰۱ در اقدامی کم نظیر بیش از ۱۲۰ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات در قالب های تبصره ۱۶، 
۱۸، مشاغل خانگی و روستایی، منابع داخلی و بازار 
کار تزریق کرد. اعتبارات مشاغل خانگی در برخی 
استان ها نسبت به ســال ۱۳۹۹ بیش از ۲۰ برابر 

شده است.
معاون اشــتغال و کارآفرینــی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعــی با بیان اینکه از ابتــدای دولت تا 
کنون بیش از ۵ هــزار و ۴۰۰ واحــد نیمه فعال و 
راکد احیا شــده اســت، تصریح کرد: مانع زدایی و 
تسهیل مجوزهای کســب وکار، رسیدگی میدانی 
مدیران ارشد و میانی برای حل مشکلات کارگاه ها 
 و کارآفرینــان از اقدامــات افتخارآمیــز دولــت 

سیزدهم است.

تحویل ۱۹۴ هزار دستگاه خودرو به متقاضیان طرح جوانی جمعیت

۴۵۰ هزار فرصت شغلی در سال جاری ایجاد شد

احیای ۵۴۰۰ واحد نیمه فعال و راکد 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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3 بازار

رئیس اتحادیه فروشندگان نوشــت افزار و لوازم مهندسی تهران 
با تاکید بر اینکه گران فروشــی گســترده در بازار لــوازم التحریر 
و نوشــت افزار وجود نــدارد اظهار کــرد : لوازم التحریر مشــمول 
قیمت گذاری دســتوری نیســت؛ اما به دلیــل رقابــت در بازار، 
تولیدکنندگان حاشیه ســود معقولی برای تولید در نظر می گیرند 

و محصولات خود را در بازار عرضه می کنند.
موسی فرزانیان، رئیس اتحادیه فروشــندگان نوشت افزار و لوازم 
مهندسی تهران درباره وضعیت بازار لوازم التحریر در آستانه مهرماه 
و آغاز سال تحصیلی جدید عنوان کرد:  بازار لوازم التحریر در آستانه 
ورود به سال تحصیلی جدید از رونق لازم برخوردار نیست و به نوعی 
درگیر در رکودی است که حاکم بر سایر بازارها نیز هست و یکی از 
مهمترین دلایل آن کاهش قدرت اقتصادی مردم است. وی افزود: 
در وضعیت فعلی مردم تلاش می کنند تا سبد معیشت خانوار خود 
را مدیریت کنند که در مورد لوازم التحریر یکی از راهکارها خرید در 
طول سال و تقسیم خرید به چند قسمت و به مرور است. در گذشته 
مردم تمام لوازم مورد نیاز یک سال تحصیلی را یکجا خرید می کردند 

اما اکنون توان مردم کمتر شده است.
فرزانیان درباره موضوع لوازم التحریر قاچاق موجود در بازار نیز گفت:  
به طور معمول قاچاق پدیده ای است که ناشی از کمبود در بازار است 
و اگر کالایی در بازار با کسری مواجه باشد قاچاق آن نیز امکان بروز 
دارد. ورود برخی از لوازم التحریر که به صورت قاچاق در بازار موجود 
است به دلیل کمبودی است که در مورد آنها وجود دارد. به طور کلی 
ورود لوازم التحریر به کشورممنوع است اما کالاهایی نیز هست که 
مردم به آن نیاز دارند و تقاضا برای آن وجود دارد. به طور مثال مداد 
هنری برای دانشجویان رشته های طراحی و هنر در هنرستان ها از 

جمله این کالاها است.
رئیس اتحادیه فروشندگان نوشت افزار و لوازم مهندسی تهران تاکید 
کرد:  در مورد آن دسته از کالاهایی که تولید داخل ندارد و واردات 
آن نیز ممنوع است ورود قاچاق وجود دارد اما در مورد آن دسته از 
کالاهایی که تولید آن در داخل به وفور در حال انجام است به ندرت 
قاچاق صورت می گیرد به طور مثال در مورد خودکار که تولید بالایی 

دارد واردات انواع خارجی و قاچاق آن نیز اندک است.

فرزانیان عنوان کــرد:  در مــورد ماژیک که تولیــد داخل بالایی 
ندارد و واردات آن نیز ممنوع اســت مشــاهده می کنیــم که بازار 
با قاچاق مواجه اســت یــا در مورد مــداد هنری که مــورد نیاز 
 برخی از دانشــجویان و دانش آموزان در مقطع هنرســتان است 

قاچاق هم وجود دارد.
رئیس اتحادیه فروشندگان نوشــت افزار و لوازم مهندسی تهران 
تاکید کرد:  با افزایش نرخ ارز قاچاق کالا در مورد کالاهایی که واردات 
رسمی دارند یا تولید داخلی آنها به اندازه کافی وجود دارد به شدت 
کاهش یافته اســت. فرزانیان در پاسخ به این پرسش که چه میزان 
از لوازالتحریر موجود بازار از محل تولیدات داخلی تامین می شود، 
اظهار کرد:  حدود ۷۰ درصد از نیاز بازار لوازم التحریر توسط تولیدات 
داخلی تامین می شود. البته در مورد کالاهای پرمصرفی مانند مداد، 
دفتر، پاک کن، تــراش و غیره این میزان ســهم بالاتری دارد اما به 
طور متوسط تولیدکنندگان داخلی توانسته اند حدود ۷۰ درصد از 

نیازهای بازار را پاسخ دهند.
رئیس اتحادیه فروشندگان نوشت افزار و لوازم مهندسی تهران یکی 
از معضلات بازار لوازم التحریر را نبــود تنوع در محصولات داخلی 
عنوان کرد و دربــاره قیمت گذاری لوازم التحریر نیــز اظهار کرد:  
قیمت گذاری دســتوری برای لوازم التحریر وجود ندارد اما به دلیل 
رقابت در بازار، تولیدکنندگان حاشیه سود معقولی برای تولید در نظر 
می گیرند و محصولات خود را در بازار عرضه می کنند. البته سازمان 
حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، ســازمان بازرسی و 
ناظران اتحادیه ها نظارت های دوره ای را بر بازار به ویژه در فصل های 
پرفروش و تقاضا انجام می دهند و طبیعی است که در این میان به 

شکایت های رسیده نیز رسیدگی می شود.
فرزانیان درباره گران فروشی لوازم التحریر و شکایت هایی که مردم 
از گرانی برخی از این لوازم دارنــد، عنوان کرد: صنف لوازم التحریر 
از جمله صنوفی اســت که گران فروشی چندانی در آن وجود ندارد 
و تقریبا بازار براساس عرضه و تقاضا متعادل می شود. سال گذشته 
ماژیک در بازار کم بود اما امســال میزان آن در بازار افزایش یافته 
و قیمت آن نیز حدود ۵۰ درصد کاهش یافته اســت.به طور مثال 
ماژیک های های لایت سال گذشــته ۳۰ هزار تومان بود که اکنون 

به ۱۵ هزار تومان رســیده که هیچ جا منعکس نمی شــود. رئیس 
اتحادیه فروشندگان نوشت افزار و لوازم مهندسی تهران افزود:  به 
طور معمول خانوارها در شهریور و مهر خرید خود را انجام می دهند 
بنابراین تا مهر یا شــهریور ســال بعد در جریان افزایش تدریجی 
قیمت ها و آنچه که حاصل تورم بر تولید اســت قــرار نمی گیرند و 
قیمت ها را نســبت به سال قبل می ســنجند. مطابق با اعلام بانک 
مرکزی متوسط نرخ تورم ۴۶ درصد است و افزایش قیمت تمامی 
 کالاها یا خدمــات نیز به صــورت تدریجی و درتناســبی از تورم 

ماهانه است.
فرزانیان گفت:  برخی از کالاهای ضروری در ســبد معیشت خانوار 
مانند ماســت یا کالاهای دیگر هر ماه با افزایش قیمت مواجه اند و 
لمس این افزایش تدریجی برای آنها راحت تر است اما چون به طور 
معمول خرید لوازم التحریر سالانه انجام می شود این افزایش قیمت 
برای مشتریان چشمگیر به نظر می آید در حالی که گران فروشی به 

وجود نیامده است.
وی اظهار کرد:  برخی از لوازم التحریر و نوشت افزار با کاهش قیمت 
نیز مواجه بوده اند و امسال از هیجانی که پارسال در دفتر، خودکار 
و ماژیک وجود داشت خبری نیســت. رئیس اتحادیه فروشندگان 
نوشت افزار و لوازم مهندسی تهران تاکید کرد:  آنچه در مورد قیمت 
لوازم التحریر وجود دارد گران فروشــی نیست و تورم سالانه تولید 
است که مختص به بازار نوشت افزار نبوده و اکنون همه کالاها گران 
شده است. فرزانیان بیان کرد:  البته ممکن است موارد گران فروشی 
نیز در صنف لوازم التحریر و نوشت افزار وجود داشته باشد که منکر 
آن نیستیم اما گران فروشی گسترده در این صنف نداریم. امسال نیز 
خوشبختانه هم جنس به اندازه کافی وجود دارد و هم بازار در رقابت 

بوده و از آرامش بیشتری نسبت به سال گذشته برخوردار است.
وی گفت:  سال گذشته به دلیل گرانی و کمبود کاغذ قیمت دفتر در 
بازار با افزایش قابل توجهی همراه شد و کمبودهایی نیز وجود داشت 
اما امسال شرایط خیلی بهتر اســت و بازار در آرامش است. رئیس 
اتحادیه فروشــندگان نوشــت افزار و لوازم مهندسی تهران تاکید 
کرد: بازرسان ســازمان صنعت و معدن، بازرسان اصناف و اتحادیه 

نوشت افزار به طور همزمان در این ایام بازار را رصد می کنند.

به رغم گذشت ۴۵ روز از مهلت قانونی خبری از تعیین تکلیف نرخ 
خرید تضمینی محصولات کشاورزی نیست و اعلام نرخ به هفته 
آینده موکول شده است. با توجه به آنکه کشت در مناطق سردسیر 
آغاز شده و دیگر مناطق هم در حال آماده سازی مزارع برای آغاز 
کشت هســتند، اما هنوز نرخ محصولات مشمول قیمت گذاری 
تعیین تکلیف نشده که این امر منجر به سردرگمی کشاورزان شده 
است. این درحالی است که براساس قانون خرید تضمینی، قیمت 
۳۲ قلم محصول مشمول قیمت گذاری تا پایان تیرماه باید اعلام 
شود تا کشاورز براساس آن برای کشــت محصول در سال زراعی 

جدید تصمیم گیری کند.
با گذشــت ۴۵ روز از مهلت قانونی اعلام نرخ، هنوز تصمیم گیری 
نهایی و تصویب نرخ در جلسه شــورا به سبب اختلاف نظر بر سر 
تعیین قیمت ۳۲ قلم محصول صورت نگرفته است و بار دیگر جلسه 
برای بررسی و تصویب نهایی به هفته آینده موکول شد. ماجرا تنها 
به این جا ختم نمی شــود چراکه اصلاح قیمت برای سال زراعی 

فعلی به رغم  پیگیری و نامه نگاری های مکرر، هنوز به جایی نرسیده 
است که این امر با انتقاد شدید کشاورزان روبروست که امیدواریم 
در راستای پایداری تولید و حفظ منافع کشاورزان، تصمیماتی در 

این باره اتخاذ شود.
بسیاری از کارشناسان بخش کشــاورزی و نمایندگان تشکل و 
اتحادیه های تولیدی اذعان می کنند که براســاس بررسی های 
کارشناسی در کمیســیون شــورای قیمت گذاری محصولات 
کشــاورزی، قیمت خرید تضمینی برای سال زراعی آتی کمتر از 
هر کیلو ۲۰ هزار تومان نخواهد بود. اما رئیس شورای هماهنگی 
تشکل های بخش کشاورزی معتقد است که تصویب قیمت ۲۳ 
هزار تومانی خریــد تضمینی بیانگر ثبات نرخ برای ســال آینده 
است. اسدی می گوید: نرخ ۲۳ هزار تومانی خرید تضمینی گندم 
به عنوان نرخ علی الحساب باید تعیین شود و شورا مصوب کند که 
در اسفندماه برحسب شرایط اقتصادی و تورم، نرخ منطقی مجدد 

تعیین و اعلام می شود.

عطااله هاشمی رئیس بنیاد ملی گندمکاران گفت: قبل از جلسه شورا 
در وزارت جهاد کشاورزی، در جلسه کمیسیون تخصصی نمایندگان 
سازمان برنامه و بودجه، وزارت اقتصاد و وزارت جهاد حضور داشتند 
که نهایی ســازی قیمت ۳۲ قلم محصول برای صحن علنی شورا 
بررسی شد و به جمع بندی در تمامی محصولات رسیدیم. به گفته 
او، گرچه قرار بود جلسه شورا در ۱۲ شهریور با حضور وزیر جهاد، 
معاون اول رئیس جمهور و معاون اقتصادی تشکیل شود، اما بدلیل 
آنکه تعدادی از اعضا در سفر اربعین بودند، تعداد اعضای جلسه به 

حد نصاب نرسید و در نهایت جلسه به هفته آینده موکول شد.
هاشمی ادامه داد: در جلسه شورا برای هفته آینده انتظار می رود 
که جمع بندی کمیسیون اخیر به صحن شورا بیاید تا نرخ مصوب 
اعلام شود چراکه اســتمرار تاخیر در اعلام قیمت ها بی اعتمادی 
کشاورزان را بدنبال دارد. رئیس بنیاد ملی گندمکاران با بیان اینکه 
تاخیر در اعلام قیمت، بی برنامگی کشاورزان در برخی محصولات 
استراتژیک را به دنبال دارد، گفت: بنابر قانون خرید تضمینی، نرخ 

محصولات مشمول قیمت گذاری باید تا پایان شهریور اعلام شود 
تا کشاورزان برای کشت سال آینده برنامه ریزی کنند چراکه بی 
برنامگی در کشت موجب شده تا کشاورزان محصولات جانبی را 

برای تولید در نظر بگیرند.
او با بیان اینکه اصلاح قیمت خرید تضمینی گندم همچنان در حال 
پیگیری است، گفت: هنوز پیگیر نامه رئیس جمهور برای تثبیت 
قیمت گندم برای سال زراعی فعلی هستیم و در این راستا قرار است 
جلسه ای با حضور معاون اول رئیس جمهور و رئیس مجلس تشکیل 

شود تا در آنجا توافق و مصوبه ای به نفع کشاورزان صورت بگیرد.
رئیس بنیاد ملی گندمکاران اذعان می کند براساس قانون خرید 
تضمینی، نرخ ۳۲ قلم  محصول کشاورزی مشمول قیمت گذاری 
برمبنای ۴ شــاخص هزینه های تولید و احتساب سود متعارف، 
قیمت پایه سال زراعی قبل و نرخ تورم، ارزش محصول وارداتی و 
نرخ مبادلاتی صورت گیرد که شورا بر مبنای نرخ ارز مبادلاتی ۲۸ 
هزار و ۵۰۰ تومان که دولت اعلام می کند، همچنین شاخص سود 

متعارف و هزینه های تولید و نرخ تورم اعلامی و قیمت پایه فعلی 
به رقم ۲۲ هزار تومان رســیده که با در نظر گرفتن منابع  دولت و 
منافع کشاورزان انتظار می رود که نرخ خرید بالای ۲۱ هزار تومان 

در جلسه هفته آینده تصویب و اعلام شود. 
قاسم پیشه ور رئیس اتاق اصناف کشاورزی گفت: با توجه به آنکه 
نرخ خرید تضمینی محصولات کشاورزی بر مبنای قیمت گندم 
بسته می شود، حال با در نظر گرفتن تمامی محدودیت ها امیدواریم 
نرخ منطقی متناسب با هزینه های تولید اعلام شود. به گفته او، سال 
گذشته و امسال اتفاقی که در بخش زراعت افتاد، عامل تورم  ناشی 
از حذف یارانه دولت در محصولات کشاورزی بود که بدلیل جراحی 

اقتصادی پیامدهای آن امری بدیهی است. 
رئیس اتاق اصناف کشاورزی گفت: جلسه اخیر شورا به سبب آنکه 
برخی اعضا در ســفر اربعین بودند به هفته آینده موکول شد که 
امیدواریم به نرخ پیشنهادی رای داده شود تا از این طریق بخشی از 

هزینه های تولید جبران شود.

در بازار لوازم التحریر گران فروشی نداریم

 کشاورزان چشم انتظار اعلام نرخ خرید تضمینی 
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مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری گفت: 
پرداخت وام بافت  فرسوده به هیچ عنوان متوقف 
نشده و متقاضیان می  توانند مانند گذشته دو نوع 
تسهیلات در نظر گرفته شده برای نوسازی این 

بافت ها را استفاده کنند.
 محمد آئینی با اشــاره به برداشت اشــتباه  از 
بخشــنامه اخیر بانــک مرکزی مبنی بــر ارائه 
تسهیلات ۵۵۰ میلیون تومانی با سود ۱۸ درصد 
و با شــرایط خاص گفت:  برخی رسانه ها اعلام 
کرده اند طبق بخشنامه بانک مرکزی، پرداخت 
تسهیلات بافت های فرسوده متوقف شده است 
که بایــد تاکید کنــم به هیچ عنــوان پرداخت 
این تســهیلات متوقف نشده اســت. او افزود: 
ممکن است در برخی از شعب بانک ها پرداخت 
تسهیلات بافت های فرسوده با کندی انجام شود 

اما پرداخت این وام همچنان ادامه دارد.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری درباره 
تسهیلات نوســازی بافت های فرسوده توضیح 
داد: برای نوسازی بافت های فرسوده از دو منبع 
مختلف تسهیلات پرداخت می شود؛ تسهیلات 
ویژه بافت های فرسوده که تاکنون ۱۵۰ میلیون 
تومان آن با سود صفر درصد بوده و امکان افزایش 
تا ۱۸۵ میلیون تومان وجود دارد. مبلغ این نوع 
تســهیلات در تهران ۴۵۰ میلیــون تومان، در 

کلانشهرها مانند شیراز ۴۰۰ میلیون تومان و در 
سایر شهرها ۳۵۰ میلیون تومان بوده و تاکنون 
بیش از ۳۸ هزار واحد برای دریافت تســهیلات 
به بانک مســکن معرفی شــده اند. آئینی افزود: 
همچنین متقاضیــان می توانند از تســهیلات 
خودمالکی نهضت ملی مسکن نیز استفاده کنند 
و با توجه به شرایط شان از بین دو نوع تسهیلات 

مذکور انتخاب کنند.
به گفته معاون وزیر راه و شهرســازی هر یک از 
این تسهیلات مزایای خاص خودش را دارد برای 
مثال کسانی که تسهیلات ویژه نوسازی بافت های 
فرسوده را انتخاب می کنند نیاز به رعایت شرایط 
۴ گانه نهضت ملی مسکن که یکی از مهم ترین 
آن قرمز شدن فرم ج اســت را ندارند. همچنین 
۱۵۰ میلیون تومان از این تسهیلات با سود صفر 
درصد محاسبه می شود که برای بیش از ۱۷ هزار 
واحد قرارداد پرداخت این وام طی امسال منعقد 
شــده و خط اعتباری آن مجددا در حال شــارژ 

شدن است.
او بیان کرد: البته در پایان دوره ساخت باید این 
۱۵۰ میلیون تومان را به بانک برگردانند، ضمنا 
در قراردادهای جدید دوره ساخت و مشارکت ۷ 
ساله لحاظ شــده و باید کل وام را ۷ ساله عودت 

دهند.

رئیس اتحادیه تهیه و توزیع گوشت گوسفندی 
تهران گفت: واردات گوشت باید انجام شود، زیرا 
با توجه به کمبود دام، واردات عاملی برای تنظیم 
بازار داخل خواهد بود. علی اصغر ملکی، رئیس 
اتحادیه تهیه و توزیع گوشت گوسفندی تهران با 
اشاره به اینکه نوسان چندانی در قیمت گوشت 
قرمز طی هفته های اخیر نداشتیم، درباره واردات 
توضیح داد: با تــداوم واردات بازار داخل تنظیم 

خواهد شد.
رئیس اتحادیه تهیه و توزیع گوشت گوسفندی 
تهران با بیان اینکه قیمت گوشت در هفته های 
اخیر نوسان چندانی نداشته است، گفت: قیمت 
گوشــت قرمز  طی این مدت افزایش و کاهش 
چندانی نداشته است. وی ادامه داد: مغازه داران 
هر کیلو شقه گوســفندی نر را با قیمت ۴۳۰ تا 
۴۳۵ هزار تومان خریداری و با اعمال ۱۰ درصد 

سود آن را عرضه می کنند.
ملکی تهران اضافه کرد: عرضه دام کم شده است. 
به طور کل در دوسال اخیر به دلیل خشکسالی 
دام های زیادی از دســت رفته انــد. همچنین 
به دلیل کمبــود علوفه و بالا بــودن قیمت آن، 
بســیاری از دام ها به ویژه دام هــای مولد راهی 
کشتارگاه شده اند. رئیس اتحادیه تهیه و توزیع 
گوشــت گوســفندی تهران تصریح کرد: همه 
می گویند چرا گوشت گران است، اما باید گفت 
گوشت گران نیست، بلکه قیمت دام گران است. 

ملکی در ادامه گفت: واردات گوشــت باید انجام 
شــود، زیرا با توجه با مواجه شــدن بــا کمبود 
 دام، واردات عاملــی برای تنظیم بــازار داخل 

خواهد بود.
رئیس اتحادیه تهیه و توزیع گوشت گوسفندی 
تهران راه های تشــخیص انواع گوشــت قرمز را 
تشــریح کرد و گفت: یکی از این راه ها تشخیص 
بر اساس قیمت اســت. قیمت دام ماده حدودا 
کیلویــی ۱۵ هزار تومــان ارزان تر از گوشــت 
گوسفند نر است و گوشــت میش نیز حدود ۵۰ 

هزار تومان تفاوت قیمت دارد.
وی ادامه داد: گوشت دام ماده چرب بوده و البته 
دیرپز است. گوشت میش زردرنگ تر است و لیبل 
روی آن نیز زردرنگ است و دیر می پزد. رئیس 
اتحادیه تهیه و توزیع گوشت گوسفندی تهران 
اضافه کرد: گوشــت بز دنبه ندارد و بز با وزن بالا 

گوشت دیر پزتری دارد. 
وی تصریح کرد: بهتر اســت مردم گوشت مورد 
نیاز خود را از مغازه های معتبر و آشنا خریداری 
کنند، زیرا مغازه های معتبر به کیفیت گوشتی 
که عرضه می کنند توجه بیشتری دارند و علاقه 
ندارند مشتری های خود را از دست بدهند. ملکی 
در پایان گفت: گوشت شیشک)گوشت بره نر به 
سن ۶ ماه تا ۱ سال( یک شقه اش حدود ۹ تا ۱۰ 
کیلو می شــود. همچنین گوشت گوسفند لیبل 

مشخص دارد.

رئیــس اتحادیــه تولیدکننــدگان قطعــات 
و تعمیرکننــدگان دوچرخه و موتورســیکلت 
تهران از استانداردسازی قطعات موتورسیکلت 
با همکاری سازمان ملی استاندارد در آینده ای 
نزدیک خبــر داد. مصطفــی صفرخانی، رئیس 
اتحادیه تولیدکنندگان قطعات و تعمیرکنندگان 
دوچرخه و موتورســیکلت تهران درباره برنامه 
تدوین اســتاندارد یک هزار قطعه یدکی توسط 
ســازمان ملی اســتاندارد و در ایــن خصوص 
که آیا این اســتانداردها شــامل قطعات یدکی 
موتورسیکلت می شود، عنوان کرد: اگرچه ساخت 
قطعات موتورسیکلت همواره با رعایت ضوابطی 
از ســوی تولیدکنندگان همراه بوده اما با رشد 
قطعات تقلبی در بازار، ســازمان ملی استاندارد 
نیز ورود جدی تری به موضوع استانداردسازی 
داشــته که قطعات منفصله موتورسیکلت را نیز 

شامل خواهد شد.
وی با بیان اینکه رعایت اســتانداردها در تولید 
قطعات بــه نفع مصــرف کننده اســت، یادآور 
شــد: البته اتحادیه نیز هنگام بازرسی و نظارت 

بر واحدهــای تولیدی همواره بر لــزوم تعریف 
شناسنامه برای قطعات تاکید داشته چراکه نوع 
قطعه و مشخصات تولید کننده نیز از این طریق 

قابل شناسایی خواهد بود..
رئیــس اتحادیــه تولیدکننــدگان قطعــات و 
تعمیرکنندگان دوچرخه و موتورسیکلت تهران 
در ادامه از جمع آوری قطعات زیرپله ای با همکاری 
سازمان ملی اســتاندارد در آینده ای نزدیک خبر 
داد و گفــت: با توجه به اینکه بخــش عمده ای از 
تولیدکنندگان قطعات موتورسیکلت در تهران بدون 
دریافت جواز از اتحادیه و برای فرار از هزینه های 
بیمه و مالیات اقدام به تولید قطعات زیرپله ای می 
کنند، سعی کرده ایم با کشف و شناسایی آنها تولید 
قطعات را از مسیر قانونی دنبال کنیم. صفرخانی 
ادامه داد: از طرفی از ارگان های مربوطه از جمله 
وزارت دارایی و ســازمان ملی استاندارد خواسته 
ایم که با توجه به جذب نیرو در واحدهای تولیدی، 
هنگام اخذ مالیات و یا اجرای استانداردها سخت 
گیری کمتری نسبت به تولیدکنندگان قطعات 

موتورسیکلت داشته باشند.

سید ابراهیم رئیسی در 
جریان ســفر به استان 
خراســان جنوبــی در 
دیدار جمعــی از علما، 
ائمه جمعــه و جماعت 
استان، علما و روحانیان را پیشتازان عدالتخواهی 
و مبارزه با ظلم و تعلیم و تربیت نفوس مستعده 
دانست و گفت: علما در این مسیر با سختی ها و 
مشــکلات فراوانی مواجه بوده اند، اما رمز اینکه 
همچنــان در دل مردم جا دارند این اســت که 
در این مســیر از مشکلات نهراســیده و آماده 

خطرپذیری بوده اند.
رئیس جمهور با تاکید بر این که »امروز به جرات 
می توانیم جمهوری اسلامی را کشوری فناور و 
پیشرفته بنامیم«، تصریح کرد: کشور همچنین 
در عرصه های اقتصــادی، اجتماعی و فرهنگی 
نیز به سرعت در حال پیشرفت است. در دولت 

مردمی علاوه بر اینکه توانستیم کسری بودجه 
۴۸۰ هــزار میلیارد تومانی را بــدون چاپ پول 
یا اســتقراض از بانک مرکزی و بــا ایجاد منابع 
درآمدی جدید برطرف کنیم، توانستیم ۵ هزار 
کارخانه تعطیل و نیمه تعطیــل را احیا کرده، 
تولید کالاهای اساسی را ۲۲ درصد افزایش دهیم 
و شاخص های اقتصادی مثل نرخ رشد را مثبت 
کنیم. جنگ امروز جنگ اراده هاست و دشمن 
به دنبال آن اســت که با ادراک سازی در عرصه 
رسانه ای اراده خود را بر ما تحمیل کند، اما ملت 
ایران همانگونه که تاکنــون در برابر توطئه های 
متعدد دشــمن پیروز بوده، باز هم پیروز قطعی 

این میدان خواهد بود.
در همین زمینــه عضو هیئت رئیســه مجلس 
گفت: دولت ســیزدهم انضبــاط مالی به خرج 
داده و ۲ســال است که دولت کســری بودجه 
اجرایی ندارد. روح الله متفکــر آزاد افزود: امور 
در زمانی به دولت ســیزدهم واگذار شد که آوار 
سهمگین ســونامی آماده ریزش بود اما دولت 

سیزدهم انضباط مالی قابل ستایشی به خرج داد 
و ۲ سال است که دولت کسری بودجه اجرایی 
ندارد و ثمرات آن بزودی برای مردم نیز ملموس 

خواهد بود.
وی اظهار داشــت: دولت ســیزدهم در حوزه 
سیاســت خارجی نیز جزو برتریــن دولت های 
مستقر است و به خوبی می داند که زبان دنیا صرفاً 
انگلیسی آمریکایی نیست بلکه ظرفیت های بین 

المللی و منطقه ای بسیار فراگیر است.
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: دولت با ایجاد جبهــه اقتصادی بین المللی 
از طریق روابط سازنده با کشــورها ناکارآمدی 
تحریم ها را به دشمن دیکته می کند. متفکرآزاد 
بیان کرد: ایفای نقش مؤثــر در تنش زدایی با 
کشــورهای مســلمان و حل اختلاف های امت 
اسلام از اقدامات شاخص دولت است. وی عنوان 
کرد: مردم باور دارند دولت ســیزدهم با روحیه 
جهادی و تلاش به دنبال حل مشکلات است و 

دروغ پراکنی نمی کند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رئیس جمهور: کسری بودجه را بدون چاپ پول برطرف کردیم

افزایش تولید کالاهای اساسی
پرداخت وام بافت فرسوده متوقف نشده است

برای تنظیم بازار گوشت؛ واردات باید انجام شود

استانداردسازی قطعات یدکی موتورسیکلت 

ضرورت کنترل فرارهای مالیاتی
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

برای اینکه بودجه دچار کســری نشــود اتکا به منابع 
درآمدهای مالیاتی موضوع بســیار مهمی اســت. به 
 همین خاطر انتظار می رود دولت مانع فرارهای مالیاتی 

شود. 
اگر دولت بتواند بــا ابزارهای مناســب مانع فرارهای 
مالیاتی شود قطع به یقین نیازی به فروش یک قطره 
نفت نخواهیم داشــت و درآمدهای نفتی خرج توسعه 
کشور و گســترش فعالیت های عمرانی و زیر ساختی 

می شود.
سال گذشــته اقتصاد ایران با این که مشکلات زیادی 
داشت اما در زمینه اقتصادی توانست خود را احیا کند. 
در زمستان سال گذشته نرخ ارز روند فزاینده ای را طی 
کرد اما شواهد نشان می دهد دولت در کاهش التهاب 
تورمی در چند ماه گذشته عملکرد موفقی داشته است. 
به طوری که با ایجاد سیاســت های انضباطی پولی و 
بانکی دولت ســیزدهم توانســته نرخ ارز در کشور را 
کاهش داده و همین امر نیز به تبع ســبب کاهش نرخ 

تورم در کشور شده است. 
به نظر می رســد بــا روی آوردن به اقتصاد اســلامی 
شــاهد موفقیت های بیشــتری در اقتصاد کشورمان 
باشــیم تا بخش غیرمولد که در بیشــتر بازارهای به 
صورت ســفته بازی و دلالی حضور دارد از این بازارها 
رخ بربندد. معتقدم با سیاســت تثبیت و کاهش نرخ 
ارز در کشــورمان می توانیم تا حدود زیــادی تورم و 
نقدینگی موجود در جامعه را کاهش دهیم. مهار تورم 
و رشد تولید شعار نیاز به زیرساخت دارد و همان طور 
که رهبر معظم  انقلاب در جلسه با اعضای هیات دولت 
 تاکید داشتند اقداماتی انجام شــده که بعدا نتایج آن 

مشخص خواهد شد. 
به نظر می رسد دولت سیزدهم اقدامات خود را در حوزه 
مهار تورم گسترش دهد که مهم ترین پایه آن کنترل 
نرخ ارز است. تجربه سال های گذشته نشان داده کنترل 
نرخ ارز تا حد زیادی می تواند به کنترل نرخ تورم کمک 
کند. همچنین دولت باید معافیت های مالیاتی را حذف 
کند و از بخش های مختلف مثل بســیاری از فعالان 
اقتصادی مانند پزشــکان، فوتبالیست ها و هنرمندان 
مالیات دریافت کنند چرا که بین آحاد مردم از طبقه 
کارمند و کارگر با درآمدهای کم که مالیات پرداخت 
می کنند نباید تفاوتی با صاحبان درآمدهای بالا وجود 

داشته باشد.
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فناوری و 
اطلاعات

استفاده مقامات چینی از آیفون ممنوع شد
به گفته منابع آگاه چین به مقامات در آژانس های اصلی دولتی دســتور داده از آیفون و 
دیگر دستگاه های برندهای خارجی برای کار استفاده نکنند یا آنها را به دفتر محل کار 
خود نبرند. این دستورات طی هفته های اخیر توسط مقامات ارشد به کارمندانشان داده 
شده و هنوز مشخص نیست تا چه حد گسترده هستند. وال استریت ژورنال که این خبر 
را فاش کرده، به نام موبایل سازان دیگر به غیر از اپل اشاره ای نکرده است. »دفتر اطلاعات 
شورای دولتی چین« بلافاصله برای اظهار نظر در دسترس نبود و اپل نیز به درخواست 
رویترز برای اظهار نظر پاسخ نداد. چین در سالهای اخیر بیش از پیش نگران بررسی داده ها 
شده و چند قانون و مقررات مختلف برای شرکت ها وضع کرده است. این کشور درماه می 
از شرکت های بزرگ دولتی )SOE( خواسته بود نقشی کلیدی در تلاش برای دستیابی به 
خوداتکایی در فناوری ایفا کنند. این در حالی است که تنش های چین و آمریکا افزایش یافته 
زیرا واشنگتن با متحدانش همکاری می کند تا دسترسی چین به تجهیزات حیاتی مورد نیاز 
برای رقابتی نگه داشتن صنعت تراشه های این کشور را مسدود کند. از سوی دیگر دولت 
چین محموله های شرکت های برجسته آمریکایی مانند هواپیماسازی بوئینگ و شرکت 

تراشه های ساخت شرکت میکرون تکنولوژی را محدود کرده است.

راه انــدازی صنــدوق ۴۰ میلیــارد دلاری چین برای 
تراشه سازی

چین به دنبال ایجاد یک صندوق ۴۰ میلیارد دلاری برای سرمایه گذاری در تراشه سازی و 
تحقیقات داخلی است. صندوق سرمایه گذاری صنعت مدار مجتمع چین که تحت حمایت 
دولتی قرار دارد، سومین و بزرگترین دور سرمایه گذاری به میزان حدود ۳۰۰ میلیارد یوان 
)۴۱.۱ میلیارد دلار( را به راه انداخته است. وزارت دارایی چین ممکن است ۶۰ میلیارد یوان 
در این صندوق مشارکت کند. این صندوق که در چین به عنوان صندوق بزرگ، شناخته 
می شود، یکی از ابزارهای اصلی در خدمت بلندپروازی های چین برای ساخت یک صنعت 
تراشه خودکفا است تا وابستگی این کشور به فناوری آمریکایی را کاهش دهد. اما در سال 
۲۰۲۲، رگولاتورهای چین تحقیقاتــی را در خصوص اختلاس مربوط به این صندوق و 
شاخه های آن آغاز کردند و همزمان، مقامات چین به دنبال جایگزین هایی برای یارانه های 
پرهزینه ای بودند که چندین شرکت تراشه ناموفق را تحت پوشش قرار داده بودند اما ثمری 
نداشتند. بر اساس گزارش بلومبرگ، این صندوق از بعضی از بزرگترین شرکت های تراشه 
چین شامل SMIC و »یانگتسه مموری تکنولوژی« حمایت کرده است. رسانه های دولتی 
چین هفته گذشته از رونمایی تلفن هوشمند توسط شرکت هواوی استقبال کرده و آن را 
نشان دهنده پیشرفت هایی دانستند که شرکت SMIC در ساخت تراشه پیشرفته داشته 

و تلاش ها برای جایگزینی فناوری آمریکا به ثمر نشسته است.

سازوکار مشارکت کاربران در پایش کیفیت شبکه اعلام می شود
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: علاوه بر تشدید نظارت بر اپراتورها و اجزای موثر بر 
شبکه و تحلیل روزانه داده های سامانه های نظارتی برای علت یابی و رفع اشکالات احتمالی در 
شبکه، ان شاءالله با اجرای طرح های توسعه ای پیش رو، روز به روز کیفیت شبکه بهتر خواهد 
شد و به زودی ساز و کاری هم برای مشارکت عموم کاربران در پایش کیفیت شبکه اعلام خواهد 
شد. عیسی زارع پور در یکی از شبکه های اجتماعی با بازنشر ویراست امیر محمدزده لاجوردی، 
معاون خود در حوزه ارتباطات و رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، نوشت: علاوه 
بر تشدید نظارت بر اپراتورها و اجزای موثر بر شبکه و تحلیل روزانه داده های سامانه های نظارتی 
برای علت یابی و رفع اشکالات احتمالی در شبکه، ان شاءالله با اجرای طرح های توسعه ای پیش 
رو، روز به روز کیفیت شبکه بهتر خواهد شــد. به زودی ساز و کاری هم برای مشارکت عموم 
کاربران در پایش کیفیت شبکه اعلام خواهد شد. گفتنی است؛ امیر محمدزاده لاجوردی، معاون 
وزیر ارتباطات و رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی چند روز پیش در صفحه 
ویراستی خود آورده بود که پس از دستور ریاست محترم جمهور، با بررسی شبکه کشور از هسته 
تا شبکه اپراتورها و انجام اقدامات فنی و تنظیم گری، نرخ تاخیر در شبکه داخل )IR-RTT( و 
بین الملل )RTT( و در مجموع، کیفیت شبکه بهبود پیدا کرده. ان شاءالله این روند ادامه خواهد 

داشت و شبانه روزی برای فراهم کردن بهترین ها برای مردم عزیز در تلاش هستیم.

آیفون ۱۵ با دوشاخه شارژری جدید عرضه می شود
چند روز دیگر تا عرضه آیفون ۱۵ باقی است و این دستگاه با تغییری همراه است که اپل 
شاید هرگز نمی خواست به آن تن بدهد. این شرکت درگاه لایتنینگ را از پایین آیفون، آنجا 
که از آیفون ۵ در سال ۲۰۱۲ برای شارژ و انتقال داده استفاده می شد، حذف خواهد کرد، 
درعوض این درگاه به یواس بی-سی )USB-C( درگاهی کمی بزرگ تر و عمومی تر منتقل 
می شود. اپل مدت ها است که در برابر ]حذف[ این درگاه، حتی برای سایر دستگاه های 
اپل از جمله آی پد و مک بوک مقاومت می کند. اما طبق قوانین جدید اتحادیه اروپا که از 
شرکت ها می خواهد با هدف کاهش ازدحام و پسماند دیجیتالی از یک شارژر استفاده کنند، 
مجبور به انجام این کار شده است. این حکم جدید در مورد همه چیز اعمال می شود: نه فقط 
تلفن، بلکه سایر دستگاه های الکترونیکی کوچک مانند تبلت و سیستم های جی پی اس. 
اما از زمان اعلام این خبر، بیشتر بحث ها روی اپل و گوشی آیفون آن متمرکز شده است، 
عمدتا به این دلیل که اپل تنها شرکت بزرگی بود که در برابر این تغییر مقاومت کرد. زمانی 
که این مقررات مورد بحث قرار گرفت، اپل آشکارا و به شکلی غیرعادی از آن انتقاد کرد. 
]اپل[ گفت که این تغییر در واقع به ضایعات دیجیتالی بیشتری ختم می شود، زیرا کاربران 
آیفون مجبور خواهند شد سیم های قدیمی خود را دور بریزند و این امر سابقه ای خطرناک 
ایجاد می کند که به دولت ها اجازه می دهد در نحوه طراحی محصولات تغییر ایجاد کنند.

در عوض، ]این شرکت[ از ناظران قانون  خواست که به انتهای دیگر سیم نگاه کنند: همان 
که به دیوار وصل می شود. اگر استاندارد بود، کاربران همچنان می توانند مطمئن باشند 
که جایی برای وصل کردن سیم به آن پیدا می کنند و اپل هم  آیفون را با یواس بی - سی با 
سیم های لایتنینگ می فروشد. اما اواخر سال گذشته، پارلمان اروپا پس از سال ها بحث 
قوانینی جدید تصویب کرد که به موجب آن دســتگاه های جدید باید از یواس بی-سی 
پشتیبانی کنند. اپل بلافاصله بعد از آن تایید کرد که با این قوانین همخوانی دارد. با این حال، 
طبق گزارش جدید بلومبرگ، هنگام معرفی آیفون در رویدادی در هفته آینده قصد ندارد به 
هیچ یک از این تغییرات نظارتی یا مخالفت خود با آن ها اشاره کند. به جای این کار هدفش 
تاکید بر مزایای این فناوری جدید خواهد بود.   اپل بر این موضوع تاکید می کند که مشتری 
می تواند از یک سیم شارژ برای آیفون و همچنین مک و آیپد خود استفاده کند. سرعت 
انتقال برای گوشی های گران تر )Pro( سریع تر خواهد شد؛ که شارژ نیز گاهی سریع تر 
می شود و اینکه می توان از شارژر سایر دستگاه های غیراپل نیز برای آن استفاده کرد. برخی 
گفته اند که اپل می تواند فقط برای اروپا گوشی های USB-C تولید کند. گزارش بلومبرگ 

نشان می دهد که این امر به مشکلات زنجیره تامین و سردرگمی مشتری می انجامد.
با این حال، اپل هنوز برای این تغییر با مشکلات زیادی مواجه است، از جمله صرف هزینه 
روی این جابه جایی و از دست دادن پول ناشی از صدور مجوز محصولاتی که با لایتنینگ 
کار می کنند. مهم ترین خطر ]این کار[ ممکن است مخالفت کاربران باشد: اپل در سال 
۲۰۱۲ که به لایتنینگ روی آورد، با نقدهای مکرری از جانب مشتریانی مواجه شد که 
مجبور شدند نه تنها سیم های جدید، بلکه دستگاه های جدیدی مانند داک  ]وسیله جانبی 

برای افزودن قابلیت های جدید به رایانه[ بخرند که باید به آن متصل می شد.
با این حال، این بار ممکن است مشتریان برای این جابه جایی آمادگی بیشتری داشته باشند، 
زیرا یواس بی-سی هم اینک در بسیاری از محصولات استفاده می شود. این شرکت همچنین 
یک سیم یواس بی-سی را در جعبه قرار خواهد داد و روی ســایر فناوری های شارژ مانند 
مگ سیف )MagSafe( ]فناوری شارژ بی سیم[ ویژه خود تمرکز کرده است. با این حال، اپل 
با آیفون ۱۲ در سال ۲۰۲۰ آداپتور شارژ ]شارژر دیواری[ را از جعبه های آیفون حذف کرد و 
درمورد اثرات زیست محیطی این کار به گونه ای تبلیغ کرد که به نظر می آمد دیگر آن را اضافه 
نخواهد کرد. بلومبرگ گفت به این ترتیب، برخی از مشتریان ممکن است سیم  کافی داشته 

باشند، اما چیزی برای وصل کردن آن ها وجود نداشته باشد.

اخبار

بــه منظــور ارتقای ســطح 
جذب و پذیــرش نخبگان و 
متخصصان خارجی از سوی 
مرکز تعاملات بین المللی علم 
و فنــاوری کارت اقامت برای 
این دست از افراد صادر شد که در سال ۱۴۰۰ تعداد ۱۰۳ 
کارت اقامت ویژه صادر شده و در سال ۱۴۰۱ این میزان 

به تعداد ۱۶۳ کارت اقامت افزایش یافته است.
به گزارش ایســنا، گــزارش عملکرد مرکــز تعاملات 
بین المللی علــم و فناوری، با هدف زمینه ســازی برای 
افزایش ارتباط علمی، فناوری و نوآوری با دیگر کشورها 
و همچنین دستیابی به جایگاه مشخص و قابل توجهی 
از تجارت منطقه ای و جهانی محصــولات دانش بنیان 

شکل گرفت.
مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری با توجه به جایگاه 
فرابخشی خود، مدیریت هماهنگی کلان فعالیت های 
فناوری، نوآوری در دستگاه ها و نهادهای مرتبط با خارج 
از کشور، صادرات کالاها و خدمات دانش بنیان، عرضه و 
تقاضای فناوری )انتقال فناوری(، بسترسازی و توسعه 
دیپلماسی فناوری، گسترش ارتباط و ارائه تسهیلات به 
متخصصان بین المللی ایرانی و غیر ایرانی را به عهده دارد.
یکی از اقدامات این مرکز در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
اعطای کارت اقامت به نخبگان و متخصصان غیر ایرانی 
بوده اســت. کارت اقامت ویژه کارتی است که به اتباع 
خارجی در صورت دارا بودن شــرایط خاص و کســب 
امتبازات لازم اعطا می شود و به دارنده این کارت، اقامت 

۳ ساله، ۵ ساله و یا ۱۰ ساله داده می شود.
تبعه خارجی دارنده کارت اقامت ویژه، شــهروند ایرانی 
قلمداد خواهد شــد که فقط حق رأی ندارد. در گذشته 
به یکســری از اتباع خارجی کارت »اقامت ویژه« اعطا 
می شد، ولی از اسفند ماه سال ۱۳۹۷، بر اساس مصوبه  

هیات دولت، بخش نخبگان و متخصصان و کارآفرینان 
خارجی و بین المللی به این مرکز ســپرده شد تا ما برای 
این دســته از افراد کارت اقامت ویژه صادر کنیم. برای 
اهمیت این کارت باید گفته شود عناوین شغلی تعریف 
شــده برای اتباع افغانســتانی در ایران حدود ۱۰ تا ۲۰ 
مورد و بیشتر مشاغل کارگری است و آنها نمی توانستند 
شغل های دیگری داشته باشند؛ از این رو اعطای کارت 
ویژه اقامت کمک بسیار خوبی برای اتباع نخبه و برتر است 
که بتوانند جذب دانشگاه ها به عنوان عضو هیات علمی 
شوند و یا اقدام به تاسیس شرکت های دانش بنیان کنند. 
این در راســتای جذب، اقامت و بهره مندی از ظرفیت و 
توان دانشمندان، پژوهشگران و فناوران خارجی به ویژه 
ایرانیان خارج از کشور اعطا شده است. تعداد کارت اقامت 
ویژه ارائه شده به نخبگان و متخصصان غیر ایرانی در سال 
۱۴۰۰ تعداد ۱۰۳ کارت بوده و در سال ۱۴۰۱ این میزان 

به تعداد ۱۶۳ کارت اقامت افزایش یافته است.

جذب متخصصان در مراکز علمی
برنامه همکاری با متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج از 
کشور از دیگر برنامه های این مرکز است. با توجه به لزوم 
توسعه فناوری و نوآوری و اهمیت و جایگاه سرمایه های 
انســانی متخصص در فرآیند کلان توســعه فناورانه و 
نوآورانه کشور و نیاز به سرمایه انســانی خلاق و فناور 
برنامه همکاری با متخصصان و کارآفرینان ایرانی خارج 
از کشور به منظور انتقال دانش، تجربه و ایده های فناورانه 
به داخل توسط مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری 
و با همکاری دانشگاه ها، پژوهشگاه ها، پارک های علم و 
فناوری، شرکت های فناور و مراکز نوآوری منتخب کشور 
به عنوان »پایگاه میزبان« اجرا شــده است تا در قالب 
حمایت از انجام پروژه های تحقیقاتی و فناورانه همچون 
پسادکتری پژوهشی و صنعتی، فرصت مطالعاتی، استاد 
مدعو و معین، راه اندازی کســب و کارهــای فناورانه و 
برگزاری ســخنرانی و کارگاه های تخصصی به ارتباط 
مؤثر متخصص و مراکز علمی و فناوری برگزیده کشور 

یاری کند. تعداد متخصصان جذب شده در مراکز علمی 
به عنوان هیات علمی در سال ۱۴۰۰، ۵۰ نفر و در سال 

۱۴۰۱ تعداد ۶۱ نفر بوده است.

پروژه جایگزین خدمت نظام
پــروژه جایگزین خدمــت در خارج از کشــور از دیگر 
زمینه های همکاری ایران بــا متخصصان ایرانی خارج 
کشور است که مشمولان غایب، مقیم و دارای شغل تمام 
وقت در خارج از کشور و دانش آموخته مقطع کارشناسی 

ارشد یا دکتری ۲۰۰ دانشگاه برتر را شامل می شود.
این دســته از مشــمولان مورد تایید می توانند با انجام 
پروژه تحقیقاتی در ســطح انتقال دانــش و تکنولوژی 
یا ســاخت محصول در بــازه زمانی ۱۲ تــا ۲۴ ماه در 
یکی از پایگاه  ی میزبان برنامه )بدون دوره آموزشــی( 
کارت معافیــت از خدمت وظیفه عمومــی را دریافت 
کنند. همچنین پس از شــروع پروژه بــا صدور مجوز 
تردد متنــاوب متقاضیان می توانند بــدون محدودیت 
در تعداد تردد و مدت حضور در کشــور به کشور سفر 
کنند. تعداد همکاری در قالب پروژه جایگزین خدمت 

 در ســال ۱۴۰۰ تعداد ۶۲ پروژه بود و در ســال ۱۴۰۱ 
به تعداد ۸۰ پروژه رسید.

توسعه بازار بین المللی
توسعه بازار بین المللی محصولات و خدمات دانش بنیان 
و خلاق، خدمت دیگر مرکز تعاملات اســت که بر اساس 
آمارها میزان ارزش دلاری صادرات رسمی دانش بنیان ها 
و خلاق ها در ســال ۱۴۰۰ به میزان ۶۰۳ میلیون و ۵۸۸ 
هزار دلار بوده که این میزان در سال ۱۴۰۱ به ۸۶۸ میلیون 
و ۶۸۴ هزار دلار افزایش یافته اســت. تعداد محصولات 
دانش بنیان صادراتی در سال ۱۴۰۰ تعداد ۵۵۹ محصول 
و در سال ۱۴۰۱ تعداد ۶۷۲ محصول و تعداد شرکت های 
دانش بنیان صادراتی در سال ۱۴۰۰ تعداد ۳۲۲ شرکت 
بوده و در سال ۱۴۰۱ نیز بالغ بر ۴۱۱ شرکت دانش بنیان، 
صادراتی شــده اند. نمایندگی مرکز تعاملات بین المللی 
علم و فناوری در سال ۱۴۰۰ تعداد ۴ نمایندگی بود که در 
سال ۱۴۰۱ به تعداد ۶ نمایندگی رسید. تعداد پروژه های 
مشترک تحقیق و توسعه بین المللی در سال ۱۴۰۰ تعداد 

۲۵ پروژه و در سال ۱۴۰۱ تعداد ۲۸ پروژه بوده است.

۱۶۳ کارت اقامت ویژه برای دانشمندان و فناوران خارجی صادر شد

۴۱۱ شرکت دانش بنیان، صادراتی شدند
News kasbokar@gmail.com

به رغم اعمال تحریم هــای آمریکا در منــع صادرات 
تراشــه های آمریکایی تلفن های هوشــمند به چین، 
 ۶۰ Mate« شرکت هواوی توانست گوشــی جدید
Pro« را که دارای تراشــه پیشــرفته ۵G است با اتکا 
به توان شــرکت های چینی طراحــی و تولید کند که 
تست های سرعت منتشر شده توسط اولین خریداران 
این گوشی نشــان می دهد که عملکرد آن مشابه سایر 

گوشی های پیشرفته ۵G است.
پیشرفت تکنولوژی شگفت انگیزی که چین اخیراً در 
زمینه صنعت تلفن همراه به دست آورده، نگرانی های 
آمریکا را برانگیخته و پرســش های زیــادی را درباره 
میزان موفقیت تحریم های واشینگتن در منع فروش 
تراشه های تلفن هوشــمند آمریکایی به رقیب اصلی 

خود، مطرح کرده است.
برخی کارشناسان فنی می گویند، به نظر می رسد که 
تحریم های آمریکا به چین انگیزه داد تا تلاش های خود 
را برای ایجاد جایگزین هایی بــرای فناوری آمریکایی 
مضاعف کند. گوشی جدید »هوآوی« نشانه جدیدی 

از قابلیت های فناوری چینی اســت. این موبایل که با 
تراشه های بسیار پیشرفته  کار می کند، در داخل چین 
طراحی و تولید شده است. چین به رغم کنترل  شدید 
صادرات تراشه های آمریکایی به پکن، اما توانست این 

تراشه بسیار پیشرفته را طراحی و تولید کند.
در همین راســتا، »پل تریلو«، مسئول سیاست فناوری 
در شرکت مشاوره تجاری »آلبرایت استونبریج گروپ« 
مستقر در واشینگتن، تراشه و موبایل جدید چین را به 
عنوان »ضربه بزرگی« برای تمام تامین کنندگان فناوری 
قبلی هوآوی، که بیشتر آنها شرکت های آمریکایی هستند، 
توصیف کرد. او گفت: بزرگترین اهمیت ژئوپلیتیکی تولید 
تراشه چینی این است که نشــان دهیم پکن می تواند 
محصولی را کاملًا بدون فناوری آمریکایی طراحی کند، 

حتی اگر به خوبی مدل های پیشرفته غربی نباشد.
از ســوی دیگر صداوسیمای رســمی چین در پستی 
در حساب خود در شبکه اجتماعی »ایکس« )توییتر 
سابق(، این گوشی را اولین محصول پیشرفته »هواوی« 
از زمان اعمال تحریم های آمریکا توصیف کرد و گفت 

که تراشه گوشی هوشمند پیشــرفته توسط شرکت 
 Semiconductor Manufacturing«

International Corp« در چین ساخته شد.
هدف از تحریم های ایالات متحــده علیه پکن، کاهش 
پیشرفت چین در زمینه های تکنولوژی نوظهور از قبیل 
هوش مصنوعی و داده های بــزرگ آن از طریق کاهش 
توانایی این کشور در خرید یا ساخت تراشه های پیشرفته، 
که مغز این سیستم ها هستند، بود. اما رونمایی پکن از 
تراشه هفت نانومتری تولید داخلی نشان داد که آمریکا 
به هدف خود نرسیده است. کارشناسان صنعت هشدار 
داده اند که هنوز خیلی زود است که بدانیم عملیات تولید 
تراشه چین تا چه حد رقابتی خواهد شد، اما آنچه واضح 

است این است که چین هنوز در این بازی است.
شرکت های آمریکایی مانند »اینتل« و »کوالکام« در 
حال حاضر فروش قابل توجهی در چین، دومین اقتصاد 
بزرگ جهان، به دلیل تحریم های آمریکا از دست داده اند 
که منجر به کاهش بودجه تحقیق و توســعه آنها شد. 
مدیران اجرایی شرکت های آمریکایی هراس دارند که 

این امر در دراز مدت بر قدرت آنها تأثیر بگذارد بویژه در 
صنعتی که تنها تعداد کمی از قوی ترین و سریع ترین 

شرکت ها توانایی بقا در آن را دارند.
از زمانی که تحریم های ایالات متحده بر تراشــه های 
موبایل علیه چین آغاز شد، پکن تلاش کرد ببیند چه 
عاملی می تواند از قرار گرفتن بیشــتر صنعت جهانی 
تراشــه تحت کنترل واشــینگتن، جلوگیری کند به 
همین دلیل با دشوار کردن روند تاییدیه نظارتی برای 
خرید به شرکت های آمریکایی فشار وارد کرد. به عنوان 
مثال، شرکت »اینتل« اخیراً اعلام کرده است که باید 
۳۵۳ میلیون دلار به عنوان هزینــه پایان کار به »پاور 
ســمیکنداکتور« بپردازد، چرا که نتوانســت تأییدیه 

نظارتی چین را برای خرید دریافت کند.
 »Pro ۶۰ Mate« گفتنی اســت که گوشــی جدید
هوآوی دارای تراشــه ۵G اســت و تست های سرعت 
منتشر شده توسط اولین خریداران آنلاین این گوشی 
نشــان می دهد که عملکرد آن مشــابه گوشــی های 

پیشرفته ۵G است.

بیت کوین، بزرگترین دارایی رمزنگاری شــده از نظر 
ارزش بازار، ممکن اســت در مسیر تقاطع مرگ بزرگ 
خود در سال ۲۰۲۳ باشد. نمودار روزانه بیت کوین قرار 
است برای اولین بار از ژانویه ۲۰۲۲، چیزی که به عنوان 

تقاطع مرگ در نظر گرفته می شود را نمایان کند.
میانگین متحرک ۵۰ روزه بیت کوین قرار است از زیر 
میانگین متحرک ۲۰۰ روزه عبور کند که الگوی تقاطع 
مرگ وحشتناک را ایجاد می کند. لازم به یادآوری است 
که بیت کوین در ماه فوریه ســال جــاری یک صلیب 
طلایی را در نمودار روزانه خود ترســیم کرد و قبل از 

صعود به بالاترین رقم در مــاه آوریل به بالای ۳۱ هزار 
دلار رســید. انتظار می رود که تقاطع مرگ بیت کوین 
در روزهای آینــده و احتمالا هفته آینــده رخ دهد و 
تحلیلگران در حال حاضر توجه زیــادی به کراس اور 
قریب الوقوع دارند. کراس اورها برای سنجش عملکرد 
ابزار مالــی و پیش بینی تغییرات آتــی در روند، مانند 

شکست ها یا برگشت ها استفاده می شوند.
از ســوی دیگر، صلیب های مرگ را نباید یک سیگنال 
نهایی در نظر گرفت، زیرا برخی از کارشناســان از آنها 
به عنوان یک شاخص عقب ماندگی یاد می کنند. علاوه 

بر این، تجربه نشان داده است که تقاطع مرگ بیت کوین 
به عنوان یک ســیگنال انفرادی غیرقابل اعتماد است. 
بیت کوین پس از آن که کمیســیون بــورس و اوراق 
بهادار تصمیم خود را در مورد تمام برنامه های کاربردی 
صندوق قابل معامله در بــورس بیت کوین )ETF( به 

تاخیر انداخت، کاهش خود را افزایش داد.
مجموع ارزش بازار جهانــی ارزهای دیجیتال در حال 
حاضر ۱.۰۴ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم 
نســبت به روز قبل  ۰.۲۹ درصد بیشتر شده است. در 
حال حاضر ۴۸.۱۸ درصد کل بــازار ارزهای دیجیتال 

در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ۰.۰۴ درصد 
کاهش داشته است.

حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۲۶.۷۵ میلیارد دلار اســت که ۱۰.۸۵ درصد افزایش 
داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۲.۱۱ میلیارد دلار است که ۷.۸۸ درصد از 
کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال بوده و حجم 
تمام سکه های پایدار اکنون ۲۵.۴۹ میلیارد دلار است 
که ۹۵.۲۹ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 

دیجیتال را تشکیل می دهد.

اقدامات وزارت ارتباطات و سازمان های تابعه باعث شد سفر 
زوار حسینی به کشور عراق بدون مشکل و اختلال در حوزه 
ارتباطات انجام شود. از حدود ۲ هفته قبل زوار امام حسین 
)ع( برای شرکت در مراســم پیاده روی اربعین وزیارت راهی 
کشور عراق شدند. در عصری که زیرساخت های فناورانه به 
مثابه هر نیاز اولیه وزیرساختی دیگری برای افراد حائز اهمیت 
است، وزارت ارتباطات از چند ماه قبل از آغاز مراسم اربعین، 
بررســی های میدانی خود را برای رفع مشــکلات موجود و 
احتمالی که در این سفر پیش خواهند آمد آغاز کرد تا با رفع 

آن ها، شیرینی این سفر را چندبرابر کند.

نگاهی به پست های شــبکه های اجتماعی خارجی و ایرانی 
نشان می دهد زائران اربعین، امسال بیش از سال های دیگر 
سهولت در دریافت خدمات فناورانه را لمس کرده اند. افزایش 
ســرعت و کاهش هزینه اینترنت، استفاده از پیام رسان های 
بومــی بــرای تماس هــای صوتــی و تصویــری و امکان 
اشتراک گذاری محل بدون نیاز به اینترنت از جمله مهم ترین 
مسائلی است که زوار به آن اشاره کرده اند. مهیا کردن چنین 
شرایطی نیاز به زیرساخت هایی داشت که ماه ها پیش از آغاز 
اربعین توسط سازمان های مختلف وزارت ارتباطات، اپراتورها، 
مدیران پیام رسان ها و شرکت ملی پست انجام شد. رکوردزنی 

در توزیع گذرنامه زیارتی توسط شرکت ملی پست، تخفیف 
۷۵ درصدی برای ارسال گذرنامه، بررسی مشکلات احتمالی 
شبکه ارتباطی کشور و بهبود آن در برخی پارامترهای فنی، 
احداث سایت های مخابراتی، اســتفاده از آخرین تکنولوژی 
بالن  ایرانی پژوهشگاه فضایی برای ارائه اینترنت wifi رایگان، 
رفع چالش های مربوط به شرکت های پرداختیاری، کاهش 
تعرفه رومینگ، مســتقر کردن تیم های فنــی در مرزهای 
منتهی به اربعین و همکاری اپراتورها و شرکت هایی فناورانه 
پیام رسان ها سرفصل برخی اقداماتی است که وزارت ارتباطات 
قبل از آغــاز اربعین انجام داد تا زوار حســینی در این روزها 

بتوانند بدون مشکل ارتباطی راهی سفر معنوی خود شوند. 
آن ها خدمات حوزه ارتباطات را پیش ازهر سال دیگری مثبت 
ارزیابی کردند. ماه های قبل از آغاز اربعین حسینی، بخش های 
مختلف وزارت ارتباطات برای رفع مشکلات احتمالیارتباطی 
در عراق وارد میدان شــدند. شــرکت ملی پست جمهوری 
اسلامی ایران با شرکت پست دولتی عراق مذاکراتی انجام داد 
تا ارسال مرسولات زورا از عراق به ایران در ایام اربعین از طریق 
دفاترپست معرفی شده در شهرهای کربلا، کاظمین و نجف با 
نرخ تخفیفی امکان پذیر شود تا اگر زائران بار و توشه ای دارند 

بتوانند از این طریق آن را به کشور ارسال کنند.

به گفته یکی از مدیران بزرگ صنعت فناوری، چین بیش 
از ۷۰ مدل زبانی بزرگ هــوش مصنوعی را عرضه کرده 
است. رابین لی مدیر ارشد اجرایی شرکت بایدو در یک 
رویداد در پکن گفت: بیش از ۷۰ مدل زبانی بزرگ هوش 

مصنوعی با بیش از یک میلیارد پارامتر در چین عرضه شده 
است. این درحالی است که بایدو نیز به شرکت چینی دیگر 
پیوسته که هفته گذشته پس از دریافت تاییدیه دولت برای 
عرضه به بازار، چت بات های هوش مصنوعی شان را به بازار 

عرضه کردند. یکی از این شرکت ها »سنس تایم« است 
که در حوزه شناسایی چهره فعالیت می کند. استارت آپ 
هوش مصنوعی بایچوان، ژیپو ای آی و مینی مکس نیز از 
همین روند پیروی کرده اند. به گفته لی آخرین نسخه چت 

بات بایدو »ارنی۳.۵« نام دارد و قدرت پردازش آن۲ برابر 
نسخه های پیشین است که کارآمدی آن نیز ۵۰ درصد 
ارتقا یافته است. لی همچنین اعلام کرد بایدو قصد دارد 

نسخه جدید این محصول را در آینده نزدیک عرضه کند.

شکست تحریم های آمریکا در منع فروش تراشه  به چین

بیت کوین به تقاطع مرگ نزدیک است؟

رضایت زوار حسینی از وضعیت ارتباطات

عرضه بیش از ۷۰ مدل زبانی بزرگ هوش مصنوعی 



5

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2856 شنبه 18 شهریور ماه

کشاورزي

مواد غذايي تقلبي در بازار زياد شــده 
است. از آب معدني و عسل و زعفران 
گرفته تا سوسيس و كالباس. در همه 
اين مواد، ردپاي تقلب ديده مي شود. 
تقلبي كه هم قيمــت و هم كيفيت را 
پايين آورده است. بررسي هاي ســازمان غذا و دارو حكايت از 

افزايش مواد خوراكي تقلبي در بازار دارد. 
خوراكي هايي كه مشــتري زياد دارند. حالا سودجويان از هر 
شيوه اي براي فروش بيشتر اســتفاده مي كنند. يا در عسل، 
شــيره قند مي ريزند يا سوســيس و كالباس شان، خميرمرغ 
دارد، آب معدني شان تقلبي است، زعفرانشان زعفران نيست 
و... سال هاست كه رسانه هاي كشــور با حجم بالايي از اخبار 
و گزارش هايي مواجه هســتند كه هركدام از آنان در صورت 
صحت مي توانــد تبعات متعــددي براي امنيت و ســامت 
غذايي كشور داشته باشــد. يك روز در كشور عنوان مي شود 
برنج  هندي وارداتي، آلوده و سرطان زاســت. بعد از آن بحث 
وجود سم خاصي در برنج هاي ايراني مطرح مي شود يا اينكه 
آبياري ســبزي هاي كشت شــده در مزارع جنوبي تهران با 
فاضاب و آب هاي آلوده اســت و در كنار اين موارد، آلودگي 
بالاي سوسيس و كالباس، مســموميت گوشت هاي وارداتي 
از هند، شيرخشك هاي چيني و آلوده، تقلبي بودن 99درصد 
آبليمو هاي موجود در بازار و اســتفاده از روغن پالم در شير و 
ماست مصرفي مردم و...  وزارت بهداشت نيز براي چندمين بار 
اقدام به معرفي كالاهاي آسيب رسان به سامت بدون معرفي 
متقلبان كرد. چند روز پيش مديركل آزمايشگاه هاي مرجع 
كنترل غذا و دارو از رتبه بندي آب هاي آشاميدني و بطري شده 
و وجود عسل و زعفران تقلبي در بازار خبر داد و درباره صدور 
مجوز خمير مرغ نيز گفت: از نظر وزارت بهداشت استفاده از 
خميرمرغ ممنوع است اما سازمان دامپزشكي بدون توجه به 

اين ممنوعيت مجوز خمير مرغ صادر مي كند. 

   كام تلخ عسل ايراني
در حالي كه شــرايط جوي و حمايت كمرنگ از زنبورداران، 
عرصه را بر توليد عسل ايران تنگ كرده است، گروهي سودجو 
با توليد عسل تقلبي، عاوه بر آنكه به حيثيت نام عسل ايراني 
در دنيا لطمــه وارد مي كنند، بازار داخلي را نيز با مشــكات 
فراوان مواجه مي ســازند. به گفته عفت رئيســي، مديرعامل 

اتحاديه سراسري زنبورداران كشــور افزايش قيمت نهاده ها 
و هزينه توليد، قيمت بالاي تمام شده عسل مرغوب و قدرت 
خريد پايين مردم براي تهيه اين نوع و در نهايت عدم مديريت 
در بازار عســل و نظارت ضعيف ســازمان غذا و دارو بر ورود 
كالاهاي نامرغوب و تقلبي زمينه ساز گسترش توزيع و فروش 
عسل هاي تقلبي در بازار شده است.  عفت رئيسي وجود عسل 
تقلبي، صنعتي و دست ســاز در بازار را عاملــي براي كاهش 
قيمت عسل مي داند و به »كسب وكار« مي گويد: متاسفانه به 
دليل ضعف سيســتم نظارتي، عسل هاي دست ساز به راحتي 
وارد بازار شــده و باعث صدمه زيادي به اين صنف مي شوند. 
وي با هشدار بر وجود اين مشكل، تاكيد مي كند: براي مبارزه 
با ورود عســل هاي دست ســاز به بازار بايد بخشي از سيستم 
نظارتي به تشكل ها واگذار شــود. وی درباره افزايش توليد و 
توزيع عسل هاي نامرغوب و تقلبي در بازار گفت: بحث توليد 
عسل هاي تقلبي از زماني آغاز شد كه هزينه تمام شده توليد 
عســل مرغوب بالا و عما صرفه اقتصادي توليد عسل براي 
توليدكنندگان از بين رفت. اين زنبوردار در ادامه با يادآوري 
اينكه به دنبال افزايش قيمت نهاده ها و هزينه تمام شده توليد 
عسل، بســياري از توليدكنندگان دچار ورشكستگي شدند، 
می گويد: به همين علت، توليد و عرضه عســل مرغوب ايراني 
كاهش يافت و در نهايت تعادل بين عرضه و تقاضا از بين رفت و 
زمينه براي ورود عسل هاي نامرغوب و تقلبي به بازار مهيا شد. 

   بدنامي زعفران ايران با گسترش تقلب
زعفران ايران كه بيــش از 90 درصد نياز بــازار جهان را تامين 
مي كند، امروزه با مشــكاتي مواجه است كه مي تواند به راحتي 
اين جايگاه را متزلزل كند و آن تقلب در تهيه اين محصول است 
كه همزمان با افزايش قيمت آن، از ســوي برخي سودجويان در 
بازارهاي داخلي و خارجي رواج يافته است. علي احتشام، عضو 
شوراي ملي زعفران در گفت وگو با »كسب وكار« با بيان اين مطلب 
كه گلبرگ هاي گلرنگ، گلبرگ گل هميشــه بهار، ريشه هاي 
گوشت خشك شده راسته، اسپري عســل و آب يا گليسيرين، 
اســتفاده از قند آئورت، كاله هاي ذرت، ريشه هاي گندم و جو، 
پرز هاي انار، زعفران هاي زينتي و تفاله هاي مجدد خود زعفران 
راه هاي عرضه زعفران تقلبي اســت، مي گويد: بيشترين تقلب 
مربوط به زعفران در كشور امارات انجام مي شود.  اين زعفرانكار 
خراساني در ادامه با اشاره به اينكه نسبت به كشور امارات در ايران 

تقلب كمتري در زعفران صورت مي گيرد، مي افزايد: تقلب هايي 
كه در كشورمان درباره زعفران صورت مي گيرد، باعث بدنام شدن 

زعفران ايران در بازارهاي جهاني مي شود. 

   افزايش قيمت؛ دليل ايجاد تقلب
 اين عضو شوراي ملي زعفران، با تاكيد بر اينكه افزايش توليد زعفران، 

كاهش قيمت اين محصول را به دنبال دارد، مي گويد: متاسفانه افزايش 
قيمت زعفران باعث ايجاد تقلب در اين محصول شده است بنابراين 
بايد با ديد بلندمدت براي بازار زعفران برنامه ريزي كنيم تا در سطح 

كان و از نظر اجتماعي منافع كل مخاطبان اين بازار حفظ شود.
 علي احتشــام با بيان اينكه اكنون 98 درصد زعفران  كشور در 
استان خراسان رضوي و جنوبي و 2 درصد در ديگر نقاط كشور 

توليد مي شــود، كمبود نقدينگي، بالابــودن هزينه  بازاريابي، 
معرفي برنــد واحدهاي تخصصي صادراتي زعفران در ســطح 
بازارهاي جهانــي، بي ثباتي قيمت ها در بــازار داخلي، ضعف 
ســاماندهي و مديريت بر بازار زعفران و وجــود فعاليت هاي 
غيرتخصصي و كنترل نشده و تقلب زعفران در بازارهاي جهاني 

را از مهم ترين مشكات صنعت زعفران ايران عنوان مي كند. 

»كسبوكار«ازتقلبوسيعدرساختوتوليدعسلوزعفرانگزارشميدهد

حقيقت تلخ عسل، سرنوشت سياه زعفران

براســاس مصوبه دولت، كارخانه هاي 
صنايع لبني موظف بودنــد از اول تير 
9۳ شــير خام تحويل درب كارخانه را 
با قيمت ۱۴۴0تومان خريداري كنند 
اما آنها زير بار اين مصوبه نرفته اند و به 
همين دليل و با گذشــت حدود پنج ماه از اين موضوع، وزارت 
جهادكشاورزي تصميم گرفته است شير مازاد بر مصرف واحدهاي 
صنايع لبني را با قيمت تضميني خريداري كند. درحالي كه خريد 
تضميني شــير خام از اوايل هفته جاري آغاز شده، صنايع لبني 
نسبت به اين امر معترض هستند و تاكيد دارند اگر دولت با اجراي 
اين طرح مي خواهد به عنوان ابزار فشار براي بالا بردن قيمت خريد 
شير خام از سوي كارخانه ها اســتفاده كند، مسلما جز شكست 

نتيجه ديگري نخواهد داشت. 
از ابتداي تير ماه كه موضوع افزايش قيمت شير خام در دستور كار 
دولت قرار گرفت و به تصويب رسيد، تاكنون هيچ تصميم قطعي 
در اين باره گرفته نشده چراكه صنايع لبني به دليل نبود كشش 
در بازار اعام كردند نهايتا اين محصول را كيلويي ۱250 تومان 
مي توانند از دامداران بخرند بنابراين با توجه به اينكه صنايع لبني 
مصوبه دولت را درباره نرخ خريد شير خام رعايت نكردند، رئيس 
سازمان تعاون روســتايي تصميم گرفت براساس قانون، خريد 
تضميني شيرخام را به قيمت مصوب )كيلويي ۱۴۴0 تومان( آغاز 

كند تا دامداران زيان نكنند. 
در همين زمينه سيد احمد مقدسي، رئيس هيات مديره كانون 
انجمن هاي صنفي گاوداران كشور نيز چندي پيش به مهر، گفته 
است: ما از اول آذر شيرخام را به هيچ كارخانه اي به قيمتي كمتر 
از ۱۴۴0 تومان نخواهيم فروخت و در صورت امتناع آنها از اين امر، 
شير توليدي خود را به دولت مي فروشيم. اين درحالي است كه 
محمدرضا اسماعيلي، مديرعامل اتحاديه سراسري فرآورده هاي 
لبني با تاكيد بر اينكه همه تاش صنايع لبني در اين جهت است 
كه قيمت اين محصولات براي مصرف كننــده افزايش نيابد به 
ايسنا، گفته است: ۷0 درصد قيمت تمام شده توليد محصولات 
لبني وابسته به شيرخام است، اگر قيمت اين كالا افزايش يابد و 
دولت نخواهد يارانه اي بپردازد يا بايد درب كارخانه ها را بست يا 

اينكه قيمت فرآورده ها را براي مصرف كنندگان بالا برد. 

   طرح كارشناسي نشده است
محمد فربد، عضــو انجمن صنفي صنايع لبني با اشــاره به اين 
موضوع كه اجراي طرح خريد تضميني شــير از ســوي دولت، 
كارشناسي شده نيست و اين كار جز شكست براي تصميم گيران 
ارمغاني در بر نخواهد داشت، بر اين موضوع تاكيد دارد كه شير 
كالاي فسادپذيري است و بايد تبديل شــود اما اگر بخواهد به 
محصولي لبني تبديل شود كارخانه ها نمي توانند آن را گران تر 
از قيمت كنوني بفروشند كه در اين صورت قادر به افزايش نرخ 
خريد شير خام هم نيستند. اين عضو انجمن صنفي صنايع لبني 
با تاكيد بر اين موضوع كه از ســوي ديگر ظرفيت كنوني تبديل 
شير به شيرخشك در كشور محدود است، ادامه مي دهد: بنابراين 
نمي توان خريد تضميني شير را به عنوان تبديل به شير خشك 

انجام داد.  فربد معتقد است كه دولت به جاي تحمل خسارت و 
زيان براي اجراي خريد تضميني شير، يارانه غيرنقدي به دامداران 
بدهد و از آنجا كه بيش از ۷0 درصد قيمت شير را علوفه تشكيل 
مي دهد، بهترين يارانه غير نقدي بــراي دامداران همان علوفه 
ارزان قيمت است، پس بهتر است به جاي خريد تضميني شير 
و پرداخت خسارت، علوفه ارزان قيمت در اختيار دامداران قرار 
گيرد. به گفته اين دامدار اگر دولت از طرح خريد تضميني شير 
مي خواهد به عنوان ابزار فشــار براي بالا بردن قيمت خريد شير 
خام از سوي كارخانه ها استفاده كند مسلما اين طرح با شكست 

مواجه خواهد شد. 

   يارانه بدهيد
محمدمهدي توكلي، عضو كميسيون كشاورزي مجلس نيز با بيان 
اينكه بايد سياست مشخصي در تعيين قيمت كالاها و محصولات 
مصرفي مردم اتخاذ شود، به »كســب و كار« مي گويد: ما براي 
قيمت گذاري محصولات و كالاهاي مصرفي بايد يا اقتصاد بازار 
را و يا اقتصاد دستوري را انتخاب كنيم چراكه مقدور نيست، يك 
بخش از برنامه را با اقتصاد دستوري و قسمت ديگر را با اقتصاد بازار 

تعريف كنيم. 
نماينده مردم اليگودرز در مجلس شوراي اسامي، با تاكيد بر اينكه 
بايد تخصيص يارانه به توليدكننده و مصرف كننده در دستور كار 

دولت قرار گيرد، بر اين موضوع تاكيد مي كند: شــير با سامت 
انسان ها گره خورده و بايد ارزان در اختيار مصرف كنندگان قرار 
گيرد، از اين رو لازم است دولت در تخصيص يارانه به آن اقدام كند.

 اين نماينده مــردم در مجلس نهــم معتقد اســت زماني كه 
تمامــي هزينه هاي توليد شــير از جملــه علوفه، مــواد اوليه 
پتروشيمي ها، حمل و نقل و دســتمزد نيروي انساني افزايش 
يافتــه، نمي توان انتظــار ثبات قيمــت محصــولات لبني را 
داشــت. وي با بيان اينكه افزايش قيمت محصــولات لبني به 
تبع افزايــش هزينه هاي جــاري توليــد آن رخ مي دهد، ادامه 
مي دهد: دولت به راحتي  مي تواند با تخصيــص يارانه از بخش 

 اعتبارات حوزه سامت، از افزايش قيمت شير و محصولات لبني 
جلوگيري كند. 

اين نماينده مردم در مجلس نهم، با بيان اينكه تا زماني كه قيمت ها 
در بازار واقعي نشود افزايش نرخ ها طبيعي است، تاكيد مي كند: ما 
معتقد هستيم كه موضوع شير و امثال چنين محصولاتي دو وجه 
دارد، يك وجه توليد كننده و يك وجه مصرف كننده كه بايد هر دو 
مورد حمايت دولت قرار گيرند. عضو كميسيون كشاورزي، آب و 
منابع طبيعي مجلس شوراي اسامي، معتقد است: نبايد هزينه 
پايين آوردن نرخ كالاي مصرفي مــردم را از جيب توليدكننده 

تامين كنيم. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

تدبير دولت براي بازار شير
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سبکزندگي

سيگار پشت سيگار، لعنت به 
اين خود آزار! شاعر مي گويد. 
سيگاري كه خود سيگاري ها 
انــگار مي دانند بد اســت و 
اما بازهــم مي بينيد كه لاي 
انگشتانشان تاب مي خورد و دود مي پراكند. وقتي 
مي پرسيد: چرا ترك نمي كني؟ سر تكان مي دهد: 
مي خواهم اما نمي توانم. چسب نيكوتين، آدامس 
ترك ســيگار و حتي الكترواســموك خريده ام 
ولي فايده ندارد. با انگشــتش به شــقيقه اش 
مي كوبد، اينجا ايراد دارد، اينجا وابســته شده! 
اين روزها سيگار معضلي شده است. سيگاري ها 
 كمر همت بــه تــرك آن بســته اند و در اين 
ميان بازار تبليغات براي خريد محصولات ترك 
سيگار داغ است. »ســيگار الكترونيكي« از آن 
دســته محصولاتي اســت كه به دليل تبليغات 
قوي در سراسر دنيا توانسته بازار خوبي به دست  
آورد. آخرين بررســي هاي وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــكي نشان مي دهد حدود 
12 ميليون نفر در كشــور سيگار مي كشند و اين 
در حالي است كه سالانه 30 هزار ميليارد تومان 
صرف بيماري و مرگ ناشــي از سيگار مي شود. 
بر اساس اين بررسي ها؛ ســالانه 11 هزار نفر در 
 كشور بر اثر اســتعمال دخانيات جان خود را از 

دست مي دهند.
  طي دو سال اخير هشت هزار ميليارد تومان براي 
درمان سرطان در كشور هزينه شده است و اين 
در حالي است كه ترك ســيگار كار بسيار مهم و 
با ارزشي است، زيرا اگر تنها 30 درصد از مرگ و 
مير هاي سرطان ناشي از استعمال دخانيات باشد، 
به راحتي مي توان آمار مرگ و مير ناشي از سرطان 
را كاهش داد. براي ترك سيگار اين روزها دوباره 

تبليغات الكترواسموك صدر اخبار شده است. به 
هر داروخانه اي سرمي زنيد، تبليغات اين محصول 
ديده مي شود و علاوه بر آن شبكه هاي ماهواره اي 
و سايت ها هم در اين زمينه فعال هستند اما اين 
محصول استاندارد نيســت و فاكتورهاي تاييد 
وزارت بهداشــت جهاني را ندارد. دانشمندان 
ژاپني روز پنج شنبه، ششــم آذر گفتند كه مواد 
سرطانزاي سيگار الكترونيكي تا 10 برابر بيشتر از 
سيگار معمولي است. اين خبر ضربه بزرگ ديگري 
است به اعتبار اين محصول جديد كه ادعا مي شد 
از ســيگار معمولي زيان كمتري دارد. به گزارش 
خبرگزاري فرانسه از توكيو، سيگار الكترونيكي 
كه در سراســر دنيا و به ويژه در ميان جوانان با 
استقبال خوبی روبه رو شده، با بخار مايعات معطر 
كار مي كند. بخار حاوي نيكوتين مانند ســيگار 
معمولي استنشاق مي شود اما دودي ندارد. يكي از 
مقامات وزارت بهداشت ژاپن به خبرگزاري فرانسه 
مي گويد: پژوهشــگران در بخار انواع مختلف 
سيگار الكترونيكي مواد سرطانزا مانند فرمالدئيد 
و استاليدهيد پيدا كرده اند. مقام ياد شده افزود 
اين تحقيقات كه به سفارش وزارت بهداشت ژاپن 
انجام شده، نشان مي دهد كه فرمالدئيد موجود در 
بخار سيگار الكترونيكي بيشتر از سيگار معمولي 

است. 

  سيگار ترك سيگار، كذب است
اگر سري به تبليغات اين محصول بزنيد با مدل هاي 
مختلف آن روبه رو مي شــويد. »الكترواسموك 
جديد ego قطره اي كه نيــازي به تعويض فيلتر 
ندارد«، »دستگاه ترك ســيگار الكترواسموك 
با يک ســال گارانتــي تعويــض تضميني«، 
»الكترواسموك اصل مشــكي 2013 طرحدار« 

اين مدل ها از 16هزار تومان آغاز مي شــود و تا 
220 هزار تومان هم قيمــت دارد. اين محصول 
به راحتي در دسترس اســت و انگار نه انگار كه 
به تازگي دانشــمندان راجع به ســرطانزا بودن 
آن هشدار داده اند. در همين زمينه دكتر اسلام 
پناه، پزشک و مشــاور تلفني مركز ترك سيگار 
بيمارستان مسيح دانشــوري به »كسب و كار« 
مي گويد: »مهم ترين عارضه محصول ترك سيگار 
اين است كه عادت سيگار به دست گرفتن از فرد 
جدا نمي شــود. اگر فرد با الكترواسموك سيگار 
را هم ترك كند، بعــد از مدتي چون آن عادت از 
بين نرفته است، باز به سمت سيگار بازمي گردد 
و اصلا از لحاظ علمي اين محصول تاييد نشــده 
است.« اين متخصص دليل حجم بالاي توزيع اين 
محصول در بازار داخلي را چنين شرح مي دهد: 
»متاســفانه هر محصولي كه از كشورهاي ديگر 
برگشت مي خورد و فاقد استاندارد است در بازار 
يافت مي شود و بايد اراده اي قوي تصميم بگيرد تا 
جلوي اين امر گرفته شود تا مشخص شود عده اي 
به بهانه سود اقتصادي اين محصول، با جان مردم 

بازي مي كنند!«

 ريه ناسالم با سيگار ترك سيگار
دكتر حميد سهراب پور، فوق تخصص بيماري هاي 
ريوي نيز درباره اين محصــول و عوارض آن به 
»كسب و كار« مي گويد: »سيگارهاي الكترونيكي 
كه در تبليغــات تجــاري از آنها بــه عنوان 
الكترواسموك نام برده مي شود، نه تنها در ترك 
سيگار به افراد ســيگاري كمكي نمي كند، بلكه 
اســتفاده از آنها موجب بروز مشكلات ريوي و 
گاهي سرطان در فرد مي شود. وقتي اين محصول 
خودش داراي مواد شيميايي است و حتي نيكوتين 

در آن وجود دارد، چگونــه مي تواند منجر به 
ترك سيگار بشود؟! اين روزها مطالعات علمي 
انجام شده در اين زمينه در كشورهاي مختلف 
نيز گوياي اين مساله اســت و نشان مي دهد كه 
اين وسيله نه تنها نمي تواند كمک زيادي به ترك 
سيگار كند بلكه مي تواند بيماري هاي مختلفي نيز 
براي افراد ايجاد كند اما متاسفانه اين روزها براي 

كسب ســود اقتصادي تنها گزينه اي 
كه مــورد توجه قــرار نمي گيرد 
سلامت مردم است. اين محصول 

داراي قيمت هاي مختلفي است، 
بســته بندي  جذابی دارد ولي 
از ســلامت يا ترك سيگار در 
آن خبري نيست. نيكوتين يا 

موادي كه در اين وسيله از آنها 
استفاده مي شــود، از آنجايي 

كه ارتباط مســتقيمی با 
ريه ها دارد، ســبب بروز 
برونشيت مزمن و التهاب 
ريه ها مي شود. بر اثر اين 
التهابات و فعل و انفعالاتي 

كه در ريه ها رخ مي دهد، مواد 
ســمي به نام راديكال هاي آزاد در 

ريه ها به وجود مي آيد و در نهايت 
مي تواند به سرطان ريه منجر 

شود.«

»كسبوكار«درگفتوگوباكارشناسان،مضرات»الكترواسموك«رابررسيميكند

سيگارتركسيگار،تركسيــــگارنميكند!

مربیانبدونبیمهباحقوقپایین

مهدكودكهایخاكستـریشهر
خانواده ها كودكانشــان را بــراي آموزش مهارت هــاي زندگي و آينــده اي بهتر به 
مهدكودك ها مي فرســتند امــا وقتي پاي درد و دلشــان مي نشــيني از بدخلقي و 
پرخاشگري كودكانشان بعد از ورود به آنجا شكايت دارند. كودكاني كه پدرومادر شاغل 
دارند و از سه ماهگي با محيط مهد آشنا مي شوند نيمي از اوقات زندگي و كودكي شان 
را در مهدكودك ها مي گذرانند. درصد بسيار زيادي از مربياني كه در اين مهدكودك ها 
به آموزش كودكان مي پردازند هيچ گونه مهارتي در اين زمينه ندارند و اغلب مدرك 
رشته تحصيلي آنها ربطي به شغلشــان ندارد. دوران كودكي تاثيرگذارترين دوران 
زندگي انسان است كه متاسفانه قرباني بي توجهي ها و ســهل انگاري هاي مديراني 
مي شود كه حساسيت آن را به بازي مي گيرند.  نشسته روي لبه سيماني باغچه اي كه 
درخت هاي خشك شده اش را گل هاي پارچه اي بي رنگ و رو چسبانده اند. صورتش را 
ميان كف دست هايش گرفته و آرنجش را به زانوهايش چسبانده و به دوردست ها نگاه 
مي كند. دوردست هايش همكلاسي هايي هستند كه در استخري پر از توپ هاي رنگي 
بالا و پايين مي پرند. گاهي سر همديگر را به زير توپ ها فشار مي دهند و گاهي دور از 
چشم مربي سعي دارند توپ را در جيب هايشان بگذارند و در كلاس به همديگر پرتاب 
كنند و فرياد مربي را بشنوند. مربي اجازه بازي كردن با بچه ها را به او نمي دهد. هراز 
گاهي چشم به چشم مي شوند و اخم هاي معلم را كه مي بيند دلش براي فرو رفتن در 
استخر توپ بيشتر غنج مي رود. لاله گوش تا زير فكش قرمز شده و دست هاي سردش 

را بر گوش داغ شده اش مي كشد و به سمت استخر توپ مي دود. 

  خانه هاي كلنگي و كلاس هاي تاريک 
لبخند اغراق آميز و رنگ پريده حاجي فيروز هايي كه انگار سال ها پيش با رنگ پلاستيك 
روي ديوار كشيده اند، همراه تكه هاي آجر بيرون زده از ميان صورتشان ترس را به جانت 
مي اندازند. كف سيماني كلاس ها را انگار بارها و بارها با رنگ قرمز پوشانده اند و دوباره 
رنگ ها تكه تكه شده است. كلاس ها تاريك است و پنجره هاي كوچكش را مرغابي هاي 
شوميزي گرفته اند. در اين خانه دوطبقه 8 اتاق تبديل به كلاس شده اند، يك اتاق به 
نام اتاق بازي است كه با موكت فرش شده و بطري هاي پر از الكلي كه خزندگاني را در 
آن گذاشته اند نشان از استفاده فضاي آزمايشگاهي دارد. دو نفر خدمه ميانسال مدرسه 
مي دوند تا هرچه زودتر غذاي بچه ها را در آشپزخانه فراهم كنند. بوي پيازداغ خوراك 

لوبيا تمام فضاي سالن و كلاس ها را پر كرده است. 

 حقوق 300 هزار توماني بدون بيمه
 مربي يكي از كلاس هــا مي گويد: براي ثبت نام هر كدام از بچه ها شــهريه اي معادل 
400هزار تومان گرفته مي شود اما به گفته مدير مدرسه تمام شهريه صرف هزينه غذا و 
چيزهاي ديگر مي شود. ما مجبوريم اول مهر هر سال خودمان براي تزئين كلاس هايمان 
ايده بدهيم. تنها چيزي كه در اختيارمان مي گذارند مقداري كاغذ رنگي و چســب و 
شوميز است. گاهي شوهرم در درست كردن اين تزئينات كمك مي كند اما اين داستاني 
است كه هر سال دهه فجر هم تكرار مي شود. دريافتي ماهانه من در هر ماه 300 هزار 
تومان بدون بيمه است. در دانشگاه حسابداري خوانده ام و متاسفانه هزينه هاي زندگي 
زياد است و همسرم به تنهايي نمي تواند از پس آنها بربيايد و مجبورم كمك خرجش 
باشم. دختر مدير مهد به تازگي از همسرش جدا شــده و مدير او را به عنوان ناظم در 
كودكستان استخدام كرده است و 4 نفر از 8 مربي از اعضاي فاميل و آشنايان او هستند. 
متاسفانه مربيان هيچ مهارتي براي اداره كلاس و مديريت كودكان ندارند. گاهي دور 
ميزش حلقه زده اند و هر كدام چيزي مي خواهند. يكي براي بيرون رفتن اجازه مي گيرد، 
ديگري مي خواهد خميربازي كند، دو نفر از بچه ها هم در گوشه اي از كلاس به جان هم 
افتاده اند. مربي كلافه شده و فرياد مي زند تا بچه ها را آرام كند اما اين آرامش لحظه اي 

بعد دوباره به همهمه تبديل مي شود. 

 مربي هايي كه در كودكان توليد ترس مي كنند
دكتر هراير دانليان؛ روانشــناس كودك درباره فضاي چنين مهدكودك هايي به 
»كسب وكار« مي گويد: هنوز در كشــورهاي غربي هم ضرورت وجود مهدكودك 
براي كودكان اثبات نشــده اســت. كودكان در چنين ســني نياز بــه ارتباطات 
بازي گونه دارند. حالت هايي مانند اندوه، خشــونت، شــادي، محبت، اميدواري 
و امثال آن در دوره مهدكودك و دبستان شــكل مي گيرد. گروهي از مربيان كه 
باعث ايجاد مشــكلات عاطفي در كودكان مي شوند، كســاني هستند كه منشأ 
ترس را در كودكان به وجود مي آورند. اين منشــأ ترس را مي توان با تنبيه بدني 
يا لفظي و حتي طرز نگاه در كــودكان ايجاد كرد. به همين دليــل اين انتظار از 
سازمان هاي مســئول از جمله سازمان بهزيســتي و همچنين آموزش و پرورش 

 مي رود كه نســبت به آموزش مربيان پيــش از ورود آنان بــه كار اقدامات لازم 
را انجام دهند. 

 صلاحيت وضعيت رواني مربيان مهد كودك
به گزارش ايسنا، چندي پيش آرزو ذكايي؛ مديركل دفتر امور كودكان و مهدهاي 
كودك  سازمان بهزيستي كشور از اجراي طرح »پرونده سلامت رواني و اجتماعي 
براي مربيان و مديران مهدهاي كودك« از ســال آينده در سراســر كشــور خبر 
داد و گفت: در حال حاضــر در گزينش مربيان و مديران مهدهــا، دريافت گواهي 
سلامت روان و جسم آنها بسيار مهم است و آن گواهي در پرونده مهدهاي كودك  
وجود دارد. در اين طرح مربيان و مديران در طول ســال دو بــار مورد ارزيابي هاي 

 رواني و اجتماعي قــرار می گيرند تا مطمئن شــويم اين افراد از ســلامت كامل 
برخوردارند.  در آغاز سال تحصيلي 93 سازمان بهزيستي آيين نامه اي را براي نحوه 
فعاليت مهدهاي كودك در كل كشــور اعلام كرد. در اين بخشنامه ريز هزينه هاي 
دريافتي از خانواده ها به همراه خدمات مهدها ارائه شده است. اما چند درصد از مهدها 
اين بخشنامه را رعايت مي كنند؟ چند درصد والدين از وجود چنين قوانيني آگاهي 
دارند؟  سال هاي سال است كه ادارات و سازمان هاي مختلف هر كدام مهدكودكي را 
براي نگهداري از فرزندان كودكانشان راه اندازي مي كنند و مديريت آن را به كساني 
مي سپارند كه هيچ گونه تجربه اي از آموزش و پرورش كودكان ندارند. اين داستان هر 
سال همچنان تكرار مي شود و همراه با آن تعداد كودكاني كه با ترس به كودكي شان 

خيره مي شوند، بيشتر مي شود. 
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اصناف

مبحث سرقفلي به عنوان بزرگ ترين 
معضل جامعه اصناف زمينه بسياري 
از مشكلات را براي كسبه ايجاد كرده 
است و صنوف خواستار اصلاح قوانين 
آن هســتند. مقوله اي كه تابع توافق 
طرفين اســت و به گفته فعالان صنفي در ايــن ميان مالك 
تنها به منافع شخصي خود مي انديشــد و به عنوان مثال در 
حالي به خواســته صنوف مبني بر صدور يــا تغيير كاربري 
رضايت مي دهند، كه مبالغ ســليقه اي كه اعــلام مي كنند 
را به آن پرداخت كننــد. تقريبا همه فقهــا و مجتهداني كه 
در زمينه ســرقفلي بحــث كرده اند،  وجود چنيــن حقي را 
 براي مالك تاييد كرده اند اما كمتر كســي به مبنا و علت آن

 اشاره كرده است. 

سرقفلي، عامل بازدارنده براي صدور پروانه كسب 
و تغيير كاربري

رئيــس اتحاديــه تابلوســازان تهــران بــا اعــلام اينكــه 
ســرقفلي يكــي از معضــلات جامعــه اصنــاف به شــمار 
مــي رود، اظهــار داشــت: مبحث ســرقفلي مشــكلاتي را 
 در راســتاي صــدور پروانه كســب بــراي صنــوف ايجاد 

كرده است. 
مهران اشــرفي در گفت وگو با »كســب وكار« افــزود: مالك 
اجازه اخذ پروانه كســب را بــه واحد صنفــي نمي دهد و در 
قبال رضايــت براي صدور پروانه كســب، خواهــان مبالغي 
ميليوني اســت كــه ايــن موضــوع با توجــه به شــرايط 
 ركودي كــه در بــازار اكثر صنوف حاكم اســت، خواســته 

نابه جايي است. 
وي بــا بيــان اينكــه مبحث ســرقفلي بــر پايه و اســاس 
سستي اســتوار شــده اســت، تصريح كرد: از طرفي برخي 
از مالكان پيش از انقلاب اســلامي كشــور را ترك كرده اند 
و به طور مثــال اگر تابلو ســازي بخواهد براي صــدور مجوز 
كســب يا تغيير رســته اقــدام كند، بــا توجه بــه قوانين 
 اتحاديــه نمي توانــد ايــن مجــوز را بــراي واحــد صنفي 

صادر كند. 
اشــرفي تاكيد كرد: اتاق اصنــاف بايد در قوانيــن بازنگري 
كنــد و شــرايطي فراهــم شــود تا صــدور پروانه كســب 

و قانونمنــد شــدن واحد هــاي صنفــي كــه خواســتار 
 قانونمنــد شــدن فعاليتشــان هســتند، هرچــه زودتــر

 انجام شود. 

تضمين ســلامت فعالان صنوف با اصلاح برخي 
قوانين

رئيس اتحاديه تعويض روغني هــاي تبريز گفت: واقعيت اين 
است كه سرقفلي، يك نوع خريد و فروش است، كسي چيزي 
را مي فروشــد و ديگری حق تملك آن را ندارد و طرف ديگر 
چيزي را مي خرد و قاعدتا بايد حق تملك مطلق در كليه منافع 
آن را دارا باشــد، ولي به دليل عدم نظارت مديريت شده، يك 
طرف معامله )فروشــنده( مي تواند مطالبي گنگ، نامفهوم و 
سراپا ابهام كه اساسا موضوع خريد و فروش را منتفي مي كند 

به خريدار تحميل كند. 
حبيــب ژيــان آذر با اعــلام اينكه ايــن رويه در شــان يك 
جامعــه خدامحــور، عدالت محــور و ايمان محور نيســت، 
اظهار داشــت: آيا شايســته اســت كه كاســب آبرومند و 
شرافتمندي بعد از ســال ها زحمت خداپســندانه در زمان 
پيري با شــرايط نابــه هنجار فــروش يا اجــاره دادن مغازه 
خود مواجه شــده و اســاس زندگي خــود و خانــواده اش 
را در معــرض نابودي ببينــد؟ اين چه عقلانيــت و عدالتي 
 اســت كه جامعه اصناف را اين چنين گرفتــار ناملايمات و

 ناهنجاري مي كند؟
وي تصريح كرد: مديريت اجتماعي به معناي اين اســت كه 
دستگاه حاكم، كليه عوامل دخيل در فعل و انفعالاتي كه منجر 
به توسعه يا عدم توســعه يك جامعه مي شود را برنامه ريزي و 
مديريت كند.  رئيس اتحاديه تعويض روغني هاي تبريز گفت: 
مثال روشن، تعيين ســاعت كار قانوني براي استخدام يا عقد 
قرارداد كار مابين كارگر و كارفرما، به لحاظ صيانت از سلامت 
نيروي كار به عنوان اصلي ترين عامل توســعه و پيشرفت يك 
جامعه اســت. اگر نيروي كار ناســالم و مريض باشد سيستم 
توليد و توزيع در جامعه به مخاطره مي افتد، درحالی كه يكي 
از دغدغه هاي اصلي مديريت جامعه حفظ ســلامتي نيروي 
 كار اســت. در مباحث اقتصادي و اجتماعي همه امور به هم 

مربوط است. 
 ژيان آذر با بيان اينكه ســلامت رواني به سلامت اقتصادي و 

سلامت اجتماعي به كار و توليد مرتبط هستند، عنوان كرد: در 
بخش بازار و توزيع نيز كه اساس يك اقتصاد آزاد و پوياست، 
سلامت رواني و جســمي نيروي كار عامل اصلي شكل گيري 
يك سيستم سالم اســت و حتما بايد مديريت جامعه در اين 
عرصه ورود كرده و عوامل شكل دهنده اين سلامتي را به حال 
خود واگذار نكند. وي اذعان داشــت: بنابراين وقتي مي بينيم 
موضوع سرقفلي روابط اقتصادي و اجتماعي شبكه توزيع كشور 
را تهديد مي كند به جا و شايسته اســت كه در اين خصوص 

بازنگري و اصلاح امور انجام پذيرد. 

سوءاستفاده از مقوله اي كه قانون جامعي ندارد
مجتبي يوسفي فعال صنف ســوپرماركت گفت: نبود قانوني 
جامع درباره سرقفلي باعث شده تا صنوف همواره از مشاوران 
حقوقي مشــاوره بگيرند و به شــخصه دربــاره اين مبحث 

مشكلاتي برايم به وجود آمده است. 
وي ادامه داد: خواستم مغازه اي كه حق سرقفلي آن در اختيار 
من بــود را با اجازه مالــك اجاره دهم. مالك مغازه شــخص 
كهنســالي بود كه تمام امور را به يك آقا ســپرده بود و هيچ 
دخالتي در كارها نداشت. كار به جايي رسيد كه اين آقا عنوان 

كرد كه مغازه را مي توانــي اجاره دهي و مالــك نبايد از اين 
موضوع با خبر شود و مبلغي را به من پرداخت كني. 

اين فعال صنفي افزود: اين شــخص خواسته خود را در حالي 
مطرح كرد كه طبق قانون مالك بايد از اجاره محل با خبر باشد 

و در سند هم قيد شود. 
اين آقا از نشــان دادن وكالت نامه به ما هم خودداري كرد و 
گفته هاي وي شــفاهي بود. مجتبي يوســفي گفت: در حال 
حاضر هم هيچ اقدامي انجام نداده ام و به دنبال مشاوره حقوقي 

هستم. 

»کسبوکار«ضرورتبازنگريدرقوانينسرقفليرابررسيميکند

سرقفلي؛ تهديدي براي روابط بين شبکه توزيع

بيــش از 350 هزار فقره بازرســي از 
واحدهاي صنفي سراسر كشور در آبان 
ماه سال جاري توسط بازرسان واحد 
بازرســي و نظارت اتاق هــاي اصناف 
سراسر كشور انجام شــد. به گزارش 
»كسب و كار« بر اســاس آمار و اطلاعات اعلام شده از سوي 
مديريت بازرسي و نظارت اتاق اصناف ايران، در آبان ماه سال 
جاري از بخش هاي خرده فروشــي، عمده فروشي، خدماتي، 
توليدي، انبارها و ســردخانه ها، 357 هــزار و يكصد و چهل و 
چهار فقره بازرســي از واحدهاي صنفي سراسر كشور صورت 
گرفته است.  طبق اين گزارش، از اين تعداد 18 هزار و يكصد و 
هشتاد و پنج مورد منجر به تشكيل پرونده شد كه ارزش ريالي 
اين پرونده ها بيست و شش ميليارد و ششصد و شانزده ميليون 
و سيصد و سيزده هزار و ششــصد و سي و شش ريال است كه 
براي رسيدگي به تعزيرات حكومتي، سازمان ها و ادارات ذيربط 

ارسال شده است. 

متجاوز از 12 هزار فقره شــكايت، قابل پيگيري 
تشخيص داده شد

بر اســاس اين گزارش، بعد از بررســي هاي معموله و ارزيابي 
كارشناسان دوازده هزار و نهصد و بيست و شش فقره شكايت 
قابل پيگيري تشخيص داده شد و از كل شكايات قابل پيگيري 
18 درصد منجــر به رضايت شــاكي، 28 درصد متخلف، 41 
درصد غير متخلف و 13 درصد دردست بررسي است. طي اين 
دوره از مجموع سيزده هزار و ششــصد و پنجاه فقره شكايت 
توسط واحدهاي بازرســي و نظارت اصناف كشور 60 درصد 
در بخــش كالا و 40 درصــد در بخش خدمات اســت كه از 
مجموع شــكايات دريافتي 21 درصد به صورت حضوري، 61 
 درصد تلفني و 18 درصد به صورت كتبي دريافت و رسيدگي 
شده است.  گزارش هاي رسيده حاكي اســت كه در آبان ماه سال 
جاري، قيمت ميــوه و مركبات، صيفي جات، حبوبــات، مواد لبني، 
 گوشت قرمز، پودر شوينده و لاستيك خودرو با افزايش چند درصدي 
رو به رو بود.  همچنين بيشــترين تخلفات صــورت گرفته در آبان 

ماه ســال جاري، در حوزه كالا و خدمــات مربوط به نــان، ميوه و 
مركبات، صيفي جات، گوشــت مرغ، موادلبني، حبوبات، گوشــت 

قرمز و در بخش خدمات، مربوط به مشــاوران املاك و آرايشگران 
بود.  طبق اين گزارش، بيشــترين عناوين تخلف مربــوط به درج 

نكردن قيمت با هفــت هزار و چهارصــد و نــود و دو فقره تخلف، 
گرانفروشــي با پنج هزار و ششصد و نود و ســه مورد تخلف و صادر 

 نكــردن صورتحســاب با يك هــزار و نهصــد و نود و شــش فقره 
تخلف بود. 

بيشاز350هزارفقرهبازرسيازواحدهايصنفيکشورانجامشد

عدم درج قيمت در صدر تخلفات صنفي

رئيس اتحاديــه كفش ماشــيني و پلاســتيكي بــر لــزوم ورود برندهاي 
شناسنامه دار در كشــور تاكيد كرد و گفت: برندهاي شناسنامه دار در حوزه 
كفش بايد وارد شــوند تا بــا ارائه خدمــات پس از فروش و بحث مشــتري 
 مــداري، محصــولات بي كيفيت و تقلبــي از محصــولات واقعــي تمييز 

داده شوند.
 ناصر حاج هاشــمي افــزود: به دليــل ورود اجنــاس بي كيفيــت چيني، 
تشــخيص محصولات باكيفيت بســيار دشــوار بوده و به همين خاطر بايد 
محصولات و برندهاي شناســنامه دار وارد شوند و اجناســي را اجازه فروش 
دهند كه كنترل شــده و عــوارض گمركــي پرداخت كرده انــد. وي افزود: 

برندهاي شناســنامه دار بايــد از طريق درســت و صحيح با اخــذ عوارض 
 گمركي و كنترل شــده وارد كشــور شــوند و اجناســي را اجــازه فروش

 بدهنــد كه از مبادي رســمي وارد كشــور شــده باشــند و افــراد نتوانند 
سيســتم را دور بزنند. به گفته حاج هاشــمي نظارت وكنتــرل محصولات 
وارداتــي در حــد كافي نيســت و به عبارتي ســر مــردم كلاه مــي رود و 
 شــعور مردم را در نظــر نمي گيرنــد در حالي كــه مردم جنــس مرغوب 

را تشخيص مي دهند.
 به گــزارش ميــزان، وي افــزود: دلالان با دور زدن، مردم را ســر كيســه 
 مي كنند. از طرفي وقتي قيمت محصولات توليــد داخل به دليل هزينه هاي 

 ســر ســام آور گران تمــام شــود، بســتر ورود كالاي قاچاق بــه راحتي 
فراهم مي شــود.  حاج هاشــمي با بيــان اينكه برندهاي معــروف كفش در 
ايران شــناخته شــده اند، افزود: برندهاي بنام، مانند پومــا، آديداس، جي 
اوك، نايــك و اكــو نمايندگي هــاي بــه نام هســتند كه بــا خدمات پس 
 از فــروش مشــتري را نســبت بــه محصــول خــود مطمئــن مي كنند. 
به گفتــه حــاج هاشــمي بــا ورود برندهــاي شناســنامه دار بــا كمك 
اتحاديه هــا مي تــوان تشــخيص داد كــه چــه كفشــي تقلبــي و چــه 
 كفشــي اصل اســت و ايــن نمايندگي ها و شــركت هــا پاســخگو بوده و 

مسئول هستند. 

لزوم ورود برندهاي مشهور كفش به كشور
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آخر
 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. 
در اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت 

علاقه مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

رنگ عزا
  زهره زرگر

مادرم وقتى مرد، پاسبان ها همه كاسب بودند. 
مرد همسايه از من پرسيد: دخترم كمك مى خواين؟

من از او پرسيدم... 
من از او هيچ نپرسيدم و از او هيچ نخواســتم من و فقط چشم در نگاهش 

دوختم پاسخى سر دادم: ممنون همه چى رو به راهه... 
و نبود خوب نبود، حال ويرانه من خوب نبود، بس كه ناليدم اندر سر خود، 

درد موج مي زد لابه لاى خاطرات ناتمام مانده من. 
مادرم وقتى مرد، پدرم بى خبر از راه رســيد، خواهرم گريان شد، دست در 

گريبان پدر انداختم: پدر مادر رفت! 
مادرم لالايى مى خواند، خط خوبى كه نداشت 

اما شعرهاى خوبى مي سرود وصف حال من سرگشــته خام، تا شوم بس 
پخته تا نيفتم به دام. 

مادرم وقتى مرد، سنگ قبر شد گران، كفن و كافور وگلاب، من و خواهرمو 
يك بطرى آب. 

بر سر خاك مزارش رفتيم تا به تاريكى تا شب مهتاب. 
تا آواز اذان، تا نماز وحشت
وحشت از حس نبود مادر

وحشت از تجديد فراش يك مرد
وحشت از خانه اى بى بوى غذا 
وحشت از مشكى، از رنگ عزا

@ganjine_ketab
منبع: گنجينه كتاب

ياران گنجينه كتاب

آيا تا به  حال از خود پرسيده ايد چه چيزي باعث متمايز شدن 
فروشندگان حرفه اي از ديگران مي شود؟

بسيار اهميت دارد كه بدانيد فروشــندگان حرفه اي براي 
كسب موفقيت بايد چه كارهايي انجام دهند و از چه كارهايي 
بپرهيزند. گاهي اوقات فروشندگان عاداتي دارند كه آنها را 

از موفق شدن دور مي كند. 
مي خواهم 6 رازي را با شما در ميان بگذارم كه فروشندگان 
حرفه اي بايد در هنگام فروش از آنها دوري كنند. اگر شما 
نيز بتوانيد از اين 6 اشتباه اجتناب ورزيد، كم كم در حيطه 
شغلي تان به يك رهبر تبديل مي شويد و از ثروت و شهرتي 

كه كسب مي كنيد، لذت خواهيد برد. 

 ۱. آنها به مشتري اجازه مي دهند كه فرايند فروش را در 
دست بگيرد

بهترين روش كنترل فرايند فروش اين اســت كه ســوال 
بپرسيد. اگر سوالات خوبي بپرســيد، مي توانيد مشكلات 
شخصي يا سازماني مشتري تان را شناسايي كنيد و بسنجيد 
كه آيا محصول شما مي تواند گرهي از مشكلات مشتري باز 
كند يا خير. همچنين اين بهترين روش براي كشــف نيازها 
و ارزش هاي مشتري و شناســاندن خودتان به عنوان يك 

متخصص است. 

 ۲. آنها قبل از جلســه فــروش به تحقيق  و بررســي 
نمي پردازند

اگر آنقدر خوش شانس بوديد كه توانستيد جلسه فروشي با 
مدير يكي از شركت هاي هدف تان داشته باشيد، بهتر است از 
قبل كمي تحقيق كنيد. متاسفانه من به بدترين شكل ممكن 

اين درس را آموختم. 
مدتي بود كه مي خواستم مشتري سازمان خاصي را به دست 
آورم و در نهايت شــانس با من يار بود و توانستم جلسه اي 

با آنها بگذارم. با اين حال آنقدر وقت نگذاشتم و درباره آن 
شركت تحقيق نكردم و درنتيجه بيشــتر زمان جلسه به 
معرفي مسائل ساده و اساسي آن سازمان گذشت و من فرصت 
چنداني براي معرفي محصولاتم نداشــتم. بديهي است كه 
نتوانستم چيزي به آنها بفروشــم، اما درسي از اين موضوع 

آموختم كه تا آخر عمر فراموش نمي كنم. 
قبل از آنكه با مشتري تماس بگيريد يا جلسه اي بگذاريد، 
زماني را صرف تحقيق و بررسي كنيد. اينگونه شانس بسيار 

بهتري در رسيدن به اهداف تان خواهيد داشت. 

 ۳. آنها در طول فرايند فروش خيلي صحبت مي كنند
بسياري از فروشندگان وقت زيادي را صرف صحبت كردن 
طولاني درباره تخصص شان، محصول، ويژگي هاي محصول، 

خدمات و مسائل ديگر مي كنند. 
اين صحبت ها به متقاعد كردن مشتري به خريد از شما كمكي 
نمي كند و حتي ممكن است آنها را به اين فكر بيندازد كه شما 
توجهي به خواسته هاي شــان نمي كنيد. از مشتري درباره 
تجربه ها و نيازهايش سوال كنيد تا بتوانيد بهترين راه حل يا 

استراتژي را به او پيشنهاد كنيد. 

 ۴. آنها اطلاعات بي ربطي ارائه مي كنند
زماني كه در دنياي تجارت بودم، در جلســات بي شماري 
شــركت مي كردم و بارها ديده بودم كه فروشــندگان از 
چيزهايي صحبت مي كنند كه كاملا به افراد حاضر در جمع 

بي ارتباط است. 
براي مشــتريان اهميتي ندارد كه شما چه پشتوانه مالي اي 
داريد يا چه كساني مشتري شــما هستند؛ آنها فقط به اين 
موضوع فكر مي كنند كه محصول يا خدمت شما به دردشان 
مي خورد يا خير. بيشــتر زمان جلســه را به بيان مزاياي 
محصول تان در رابطه با مشكل يا خواسته مشتري بپردازيد 

تا آنها متقاعد شــوند كه محصول تان مشكل آنها را حل و 
زندگي شان را ساده تر مي كند. 

 ۵. آنها آمادگي توضيح درباره محصولات شان را ندارند
همان اوايل كه تازه وارد دنياي فروش شــده بودم، روزي با 
مشتري اي تماس گرفتم تا پيامي در صندوق پست صوتي اش 

بگذارم، اما ناگهان خودش تماس مرا پاسخ داد. 
من كه اصلا آمادگي نداشتم، به جاي اينكه سوالات درست و 
حسابي بپرسم و كنترل مكالمه را در دست بگيرم، تمام وقتم 
را صرف پاسخ دادن به سوالات او كردم. اين موضوع باعث شد 
مشتري كنترل فرايند فروش را تمام و كمال در دست بگيرد و 
چه در جلسه فروش شركت كنيد، بسيار مهم است كه آمادگي 
كافي داشته باشيد. يا حتي بيش  از حد آماده باشيد. آمادگي 
يعني داشــتن تمام اطلاعات مرتبط، از جمله قيمت، سابقه 
و نمونه در ذهن يا روي كاغذ و فهرستي از سوالاتي كه بايد 
بپرسيد. پيشنهاد مي كنم چك ليستي شامل تمام اطلاعات 
مورد نياز داشته باشيد و قبل از هر تماس يا جلسه آن را بررسي 
كنيد. مهم نيســت كه تا به  حال چندين بار تماس تلفني يا 
جلسات فروش داشته ايد؛ هميشه بايد قبل از تماس يا جلسه 
همه چيز را آماده كنيد. شما فقط يك بار شانس اين را داريد 

كه تاثير خوبي روي مشتري بگذاريد. آن را از دست ندهيد. 

 6. آنها نمي توانند معامله را ببندند
اگر داريد محصول يا خدماتي را به فروش مي رسانيد، بايد از 
مشتري بخواهيد كه آن را بخرد. به ويژه وقتي مدتي را صرف 
بررسي كرده ايد و مي دانيد كه محصول شما مي تواند نياز يا 
مشكل مشتري را حل و به او كمك كند. مادامي كه به روشي 
مودبانه، با اعتماد به نفس و خيرخواهانه از مشتري بخواهيد 

محصول تان را بخرد، نتيجه خوبي نيز خواهيد گرفت. 
www. modiresabz. com :منبع

اجتناب از 6 اشتباه در فروش حرفه اي

بازاريابی سبز چيست؟
بازاريابى سازگار با محيط زيست يا »بازاريابى 
سبز« روشــى از دادوستد اســت كه در آن 
تقاضاى مصرف كننــدگان در رابطه با ترويج 
فرهنگ محافظــت از محيط زيســت، مورد 
توجه قــرار مى گيرد. كمپين هــاى بازاريابى 
ســبز، برتــرى ويژگى هــاى محصــولات و 
خدمات شــركت خود را در زمينه  حفاظت از 
محيط زيست پررنگ مى كنند. اين ويژگى ها 
معمولا شــامل مواردى مانند استفاده از مواد 
ســازگار با محيط زيست در بســته بندى ها، 
افزايش بازده  مصرف انرژى در محصولات برقى، 
كاهش مصرف مواد شيميايى در محصولات 
كشــاورزى، يا كاهش توليد ســموم و ديگر 

آلاينده ها در فرايند ساخت محصول هستند.
بازاريابــان بــه تقاضــاى رو بــه رشــد 
مصرف كنندگان براى محصولات ســازگار با 
محيط زيســت، به چند روش پاسخ مى دهند 
كه هر يك از آنها يكى از اجزاى بازاريابى سبز 

است. اين روش ها عبارتند از:
1. تاكيــد روى ويژگى هــاى ســازگار بــا 

محيط زيست محصول
 2. معرفى محصولات جديد مطابق با سليقه  
مشتريان؛ محصولاتى با بازدهى مصرف انرژى 
بالا، اســراف كم، طول عمر زياد و سازگار با 

آب وهواى بومى
3. طراحى مجدد محصولات موجود، با توجه 
به تقاضاى مصرف كنندگان. گرايش مشتريان 
به ســوى كمپين هــاى بازاريابــى كه روى 
اخلاق طبيعت دوســتانه و فوايد محصولات 
شركت شان براى محيط زيست تاكيد دارند، 

در حال رشد است.
بسيارى از شــواهد نشــان مى دهند كه بعضى از 
شــركت ها، تنها جهت كســب منافع بيشتر روى 
بازاريابى ســبز تاكيد دارند. گرچه شركت هايى نيز 
هســتند كه محصولات شــان را با حساسيت هاى 
همه گير محيط زيســت هماهنگ مى كنند؛ زيرا 
صاحبان و مديران آنها به اندازه  خشــنودى و رفع 
نياز ها و خواسته هاى مصرف كنندگان، در برابر حفظ 

محيط زيست نيز احساس مسئوليت مى كنند. 
www.chetor.com

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي

اجازه ندهيد كلمات و عباراتي چون »پيروزي« يا »شكست« به غول هايي تبديل شوند كه فقط تصميم گيري 
نهايي را براي شما سخت تر كنند. 

 توجه بي حد و حصر به نتيجه كار كه پيروزي يا شكســت است، ترس شما را در 
مرحله مهم تصميم گيري افزايش مي دهد و اصولا ترس از شكست 
مانع گرفتن تصميم هاي درست مي شود. منظور من اين نيست كه 
خطرات احتمالي را بررســي و پيش بيني نكنيد، بلكه مد نظر قرار 

دادن خطرات احتمالي توان ما را براي مقابله با خطرات بيشتر مي كند. توجه 
به خطرات احتمالي و پيش بيني آنها ابدا به معناي ترس از تصميم گيري نيست، بلكه 

برعكس شجاعت و تيزهوشي شما در گرفتن تصميم هاي بهتر را بيشتر مي كند و آگاهي تان را نيز 
نسبت به آنچه قرار است اتفاق بيفتد، افزايش مي دهد. منظور من اين است كه ترس از شكست مانعي بر 

سر راه شما نباشد، شما فرايند تصميم گيري و اقدام و عمل را به طور كامل طي كنيد و اجازه ندهيد كه ترس 
از شكست به عنوان يك گزينه در فرايند تصميم گيري شما دخالت كند. بنابراين آن را به طور كامل حذف كنيد. 

@PracticalManagement

از شكست نترسيد

استراتژي خود را به كلينيك ببريد
استراتژى و مديريت استراتژيك از نخستين واژه هايى هستند كه هر تازه واردى 
به دنياى مديريت، آنها را به هزار شكل و روايت مى شنود.اين را تقريبا همه ما قبول 
داريم كه هر فردي، هر سازماني و هر كشوري براي موفقيت بايد استراتژي داشته 
باشد، اما مشكل آنجا آغاز مي شود كه ما به اشتباه فكر مي كنيم كه استراتژي داريم، 
اما در واقعيت نه. استراتژى اى در كار نيســت. همان گونه كه آدم ها گاهي مريض 
مي شوند و مي ميرند، استراتژي ها نيز ناخوش مي شوند و جان مي دهند و در واقعيت 
از بين مى روند. در ادامه 3 نشانه به شما معرفي مي كنم كه اگر در زندگي يا سازمان 
يا كشور وجود داشت، سيگنالي است كه بيانگر مريضي يا مرگ استراتژي شماست. 

 ۱. نشانه واترلو
اين نشانه از آخرين جنگ ناپلئون كه منجر به شكست وي شد، برگرفته شده 
است. اگر شما چه به عنوان يك فرد و چه به عنوان يك سازمان و چه در عرصه 
كشورداري فعاليت همزمان و ســنگين در چندين جبهه متفاوت و در برابر 
رقباي متعدد داريد، اين نشانه خوبي نيست. هيچ فردي يا سازماني يا كشوري 
نمي تواند همزمان در همه حوزه ها عملكرد مناسبي داشته باشد. اگر چنين 
رفتار كنيد، در همه چيز عملكرد ضعيفي خواهيد داشــت. به اين مي گويند 
همزمان دنبال دو خرگوش دويدن. هيــچ كدام را نمي توانيد به چنگ آوريد. 
اين موقعيت نشان دهنده آن است كه شما نمي توانيد دست به انتخاب بزنيد و 

به بيماري »همه چيزخواهي« دچار هستيد. 

 ۲. نشانه مشابهت
اگر شــما هيچ مزيت متمايزكننده اي نداريد، اين نشــانه مــرگ يا مريضي 
استراتژي شماست. نتايج يك پژوهش جهاني جالب نشان مي دهد 80 درصد 
از مديران شــركت هاي بين المللي معتقد بوده اند كــه محصولات و خدمات 
عرضه شده توسط شركت شان در بازار كاملا متمايز است. با اين حال، بررسي 
نظرات مصرف كنندگان همان كالاها حاكي از يك تفاوت چشمگير است. تنها 
چيزي در حدود 8 درصد از مصرف كنندگان با وجود تمايز در اين محصولات و 
خدمات موافق بوده اند. بنابراين دقت كنيم كه در عرصه زندگي فردي، هدايت 
سازماني و كشورداري واقعا متمايز هستيم؟ در غير اين صورت در دام بيماري 

»يكي شبيه همه« افتاده ايم. 

 ۳. نشانه عدم تنش خلاق
به احساسي كه باعث مي شود تلاش كنيد تا فاصله وضعيت موجود و وضعيت 
مطلوب را طي كنيد، مي گويند تنش خلاق )Creative Tension(. اگر شما 
استراتژي داريد، استراتژي بايد يك تنش يا كشش خلاق ايجاد كند. بايد هر روز كه 
بلند مي شويد، احساس كنيد كه كاري بايد انجام دهيد. اگر صبح ها اين احساس را 
نداريد، بدانيد كه استراتژي شما مرده است و بيماري »خواب آلودگي خرگوشي 

ناشي از نزديك بودن اهداف« را تجربه مي كنيد. 

 تجويز راهبردي
امروز از خود اين 3 سوال را بپرسيد و اگر جواب آنها منفي بود و فهميديد كه 

استراتژي نداريد، شوكه نشويد. 
1- آيا من يا سازمان من يا كشور ما مي خواهد همزمان به تعداد زيادي از اهداف 

برسد؟ آيا واقعا در حال دويدن همزمان دنبال چندين خرگوش هستيم؟
2- آيا من يا سازمان من يا كشور ما وجه تمايزي دارد؟ چرا ديگران ما را بايد 

انتخاب كنند؟ چرا ما بايد برنده شويم؟
3- آيا تنش خلاق را حــس مي كنيم؟ آيا حس مي كنيم كه بايد جســورانه 
به برخي پيشــنهادها نه بگوييم و خلاقانه برخي راه هاي جديد را كه تاكنون 

آزمايش نكرده ايم، انتخاب كنيم؟
به سلامت اســتراتژي خود اهميت بدهيد و آن را گاهي به كلينيك ببريد و مورد 

آزمايش قرار دهيد. 
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

تبليغات 
خلاق


